
تهران- ایرنا- دولت سیزدهم در زمینه مقابله با فرار مالیاتی 
و شناسایی مودیان جدید و اخذ مالیات از دانه درشت ها اقدام 
کرد که در سه ســال گذشــته، موفق به تحقق ۶۰ درصد از 
ظرفیت مالیاتی کشور در راستای توسعه طرح های عمرانی 

شد.
به گزارش خبرنــگار اقتصــادی ایرنا، دولت ها بــرای انجام 
وظایف شان به منابع درآمدی مختلف دسترسی دارند. مالیات 
یکی از مهم ترین منابع پایدار درآمد دولت ها محسوب می شود. 
کشورهای پیشرفته با استفاده از درآمدهای مالیاتی به پیشبرد 
امور جاری کشور و انجام پروژه های توسعه ای و عمرانی روی 
می آورند. در این کشــورها، ارائه خدمات به مردم در گروی 

تحقق درآمدهای مالیاتی است.
در کشور ما که به درآمدهای نفتی دسترسی داریم، مالیات به 
عنوان یک منبع درآمد پایدار و مطمئن آن طور که شایسته 
بوده، مورد توجه قرار نگرفته است. در دولت سیزدهم اقدامات 
اساسی در راستای مقابله با فرار مالیاتی و اصلاح نظام مالیاتی 
کشور صورت گرفت. بر اثر این اقدامات درصد قابل توجهی از 

درآمدهای مالیاتی دولت محقق شد.
همان طور که دریافــت مالیات حقه از همــگان حق دولت 
است، مردم نیز حق دارند بدانند که درآمدهای مالیاتی کجا 
هزینه می شوند. در همین راســتا باید بگوییم که ۴ درصد از 
درآمدهای مالیاتی به شهرداری ها برای افزایش ارائه خدمات 

به مردم تعلق گرفت. سهم ۱ درصدی نیز برای بخش بهداشت 
و درمان در نظر گرفته شد.

وابستگی بودجه کشور به درآمدهای نفتی به زعم بسیاری از 
کارشناسان یک اشتباه اســتراتژیک است. زیرا هزینه کردن 
درآمد ناشــی از فروش دارایی های کشــور برای امور جاری 

منفعتی برایمان ندارد.
دولت حســن روحانی به علت ناکامی در فروش نفت و عدم 
تمایل به اخذ مالیات از فراریان مالیاتی و دانه درشت ها برای 
جبران کسری بودجه خود دو اقدام تورم زا انجام داد. در سال 
۱۳۹۸ دولت روحانی اقدام به افزایش ناگهانی قیمت بنزین 
کرد که سبب ناآرامی  اجتماعی در کشور شد و تبعات تورمی 
هم داشــت. اما این حربه هم تکافوی کســری بودجه دولت 
روحانی را نکرد و تا پایان آن دولت شــاهد چاپ پول تورم زا 
بودیم به طوری که فقط در ۴ ماه نخست سال ۱۴۰۰ بیش از 
۵۰ هزار میلیارد تومان از منابع بانک مرکزی استقراض شد که 

تبعات تورمی سنگینی بر اقتصاد ایران گذاشت.
اما دولت شــهید رئیســی به جای این اقدامات خسارت بار و 
تورم زا، اخذ مالیات از دانه درشــت ها را پیگیری کرد و بخش 
زیادی از منابع خود را از این محل حاصل کرد بدون آن که به 

بخش تولید و عموم مردم فشاری وارد شود.
در این باره ســید ســلمان ذاکــر، نماینــده دوره دوازدهم 
مجلس شــورای اســلامی در گفــت و گــوی اختصاصی 

با خبرنــگار اقتصادی ایرنا، با اشــاره به ایــن موضوع که در 
دولت ســیزدهم اقدامــات مهمی در راســتای اصلاح نظام 
مالیاتی کشــور صورت گرفت، تصریح کرد: در دولت شهید 
رئیسی اقدامات بسیاری انجام شد تا دریافت مالیات هدفمند 
شــود و مالیات ســتانی حقه از همگان در دســتور کار قرار 
بگیرد. اقداماتــی صورت گرفــت تا درآمد کشــور از محل 
 مالیات افزایش یابد و متناســب با درآمد افراد مالیات ستانی 

صورت بگیرد.
نماینده دوره دوازدهم مجلس شــورای اســلامی در ادامه 
با اشــاره به اهمیت اصلاحات مالیاتی انجام شــده در دولت 
ســیزدهم گفت: دریافت مالیات حقه از همگان به نحوی که 
هر کسی متناسب با درآمدش مالیات بپردازید و درآمدهای 
مالیاتی دولت محقق شود، کمک می کند که ثبات اقتصادی 
در کشور به وجود بیاوریم. رصد کردن فرار مالیاتی و مقابله با 
آن راهکاری برای افزایش درآمدهای مالیاتی دولت و دسترسی 
به منابع پایدار درآمدی برای دولت است. به این ترتیب، زمینه 
برای افزایش ارائه خدمات به مردم فراهم می شود. این روندها 
به نفع کشور اســت و منافع مردم و دولت را تأمین می کند و 
دولت سیزدهم در این مســیر گام برداشت و با اخذ مالیات از 
دانه درشت ها و مصرف آن در توسعه کشور، اصلاح بزرگی در 

نظام مالیاتی رقم زد.
وی ادامه داد: دولت سیزدهم در زمینه مقابله با فرار مالیاتی و 

شناسایی مودیان جدید و اخذ مالیات از دانه درشت ها موفق 
عمل کرد. طی سه سال گذشــته، موفق به تحقق ۶۰ درصد 
از ظرفیت مالیاتی کشور شــدیم اما هنوز ۴۰ درصد دیگر از 
ظرفیت مالیاتی کشور باقی مانده اســت که باید در راستای 
تأمین آن گام برداریم و به طور کامل بودجه دولت را با مالیات 
جواب دهیم. مهم ترین مزیت اقدامات مالیاتی و اصلاحات در 
نظام مالیاتی کشور مسئله مربوط به تخصیص مشخص مالیات 
پرداختی مردم برای ارائه خدمات و همچنین توسعه کشور و 
تکمیل پروژه های نیمه تمام عمرانی است که به وقوع پیوسته 
است و امروز شاهد این هستیم که مالیات مردم برای خدمت 

به مردم خرج می شود.
عضو مجلس شورای اســلامی در پایان خاطرنشان کرد: نیاز 
است روندهایی که در دولت سیزدهم شــروع شد ادامه یابد 
تا بتوانیم در نهایت به مالیات ســتانی هوشــمند و منطبق با 
اطلاعات دسترسی پیدا کنیم و از مزیت های این امر بهره مند 
شویم. باید مسیر تخصیص مالیات مردم برای مردم در دولت 
بعدی نیز ادامه یابد به مانند دولت ســیزدهم به سمع و نظر 

مردم برسد.
وی ادامه داد: بخشی از درآمدهای مالیاتی در حوزه بهداشت 
و درمان به کار افتاد و دولت توانست به پشتوانه این درآمدها 
به افتتاح چندین بیمارســتان تخصصی کودکان در تهران، 
همدان و شهرهای دیگر مبادرت کند، بهره برداری از ۱۷ هزار 

تخت بیمارستانی محقق شد و تکمیل پروژه های نیمه تمام 
بیمارستانی را شاهد بودیم.

عضو مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: هدفمند کردن 
مصارف مالیات موضوع بسیار حیاتی است. باید مشخص شود 
که درآمدهای مالیاتی در کجا هزینه می شود. در برنامه هفتم 
توسعه نیز این موضوع را مدنظر قرار داریم. به نحوی که حتی 
مودیان می توانند مشــخص کنند مالیاتی که می پردازند در 

کجا هزینه شود.
ذاکر گفت: ساخت مدرسه، پل و جاده می تواند از بخش هایی 
باشد که مالیات در آن ها هزینه می شود. به کار انداختن مالیات 
در این حوزه ها به معنای افزایش سطح ارائه خدمات به مردم 
اســت. به این ترتیب، کارکرد مالیات کــه بازتوزیع ثروت در 

کشور و افزایش عدالت اجتماعی است، محقق می شود.
وی ادامه داد: یکــی از اولویت های مصــارف مالیات، حوزه 
ســلامت بود. ۱ درصد از مالیات بر ارزش افزوده به این حوزه 
تعلق گرفت. به این ترتیب، زمینه برای پرداخت بیمه بیکاری، 
حمایت از بیماران خاص، اعطای یارانه دارو و... فراهم شد. تمام 
این روندها به نفع مردم و به ویژه اقشار ضعیف و متوسط است.
ذاکر در پایان خاطرنشان کرد: به درستی در دولت سیزدهم 
گام های اولیه در زمینه اصلاح نظام مالیاتی کشــور برداشته 
است. بخش زیادی از ظرفیت مالیاتی کشور محقق شد و نیاز 

است برای تحقق بقیه این ظرفیت تلاش کنیم.

تهران- ایرنا- یک کارشناس اقتصادی گفت: افزایش صادرات انرژی نه تنها به 
افزایش چشمگیر ذخایر ارزی کشور کمک کرده، بلکه باعث رشد ۲۷۵ درصدی 
 در وصول درآمدهــای ارزی حاصل از صادرات نفت خــام و میعانات گازی نیز 

شده است.
ســید علی مرتضوی امروز جمعه ۱۵تیر در گفت و گوی اختصاصی با خبرنگار 
اقتصادی ایرنا اظهار داشت: دولت شهید رئیســی با وجود چالش های ناشی از 
تشدید تحریم ها، گام های مهمی در توســعه تجارت خارجی کشور در بخش 

انرژی برداشته است.  تلاش های راهبردی دولت منجر به دگرگونی قابل توجهی 
در صادرات نفت خام ایران، رشــد ۳۰۰ درصدی صادرات، رشــد ۳۰ درصدی 
صادرات گاز و رشــد ۱۰۰ درصدی صادرات LPG شده اســت. این افزایش 
صادرات باعث رشد ۲۷۵ درصدی در وصول درآمدهای ارزی حاصل از صادرات 

نفت خام و میعانات گازی شده است.
کارشناس حوزه سیاســت گذاری اقتصادی در رابطه با رویکرد دولت سیزدهم 
در زمینه تحولات حــوزه تجارت نفت و گاز ایران در دولت شــهید رئیســی 

 گفت: گام های قابل توجهی در توســعه تجارت خارجی کشور در بخش انرژی 
برداشــته اســت.  تلاش های دولت برای بازطراحــی تجارت انــرژی ایران، 
افزایش تولیــد نفت، کشــف بازارهای جدید، تنوع بخشــیدن بــه صادرات 
انرژی و جذب ســرمایه گذاری خارجی به ثمر نشســته اســت که نتیجه آن 
 تحول قابل توجهــی در صادرات نفت خــام ایران و افزایش چشــمگیر ذخایر 

ارزی است.
وی ادامه داد: رشــد تجارت انرژی ایران تاثیر مثبتی بر اقتصاد کشــور داشته 

است و سیاست های سرمایه پسند دولت به ایجاد اعتماد در بین سرمایه گذاران 
کمک کرده است. آینده بخش انرژی ایران روشن به نظر می رسد و تلاش های 
 دولت سیزدهم پایه های رشــد اقتصادی پایدار در سال های آینده را پی ریزی 
کــرده اســت. مرتضــوی اضافــه کــرد: همچنیــن موفقیــت دولــت 
ســیزدهم در بازطراحــی تجــارت انــرژی ایــران از آنجا مشــهود اســت 
 که ارز حاصــل از فروش نفت خــام و میعانــات گازی افزایش چشــمگیری 

داشته است.

اخذ مالیات از دانه درشت ها در دولت سیزدهم به جای چاپ پول تورم زا و گران  کردن بنزین

رشد ۲۷۵ درصدی در وصول درآمدهای ارزی با افزایش صادرات انرژی
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اقتصاد2
ایران

معاون زراعت وزیر جهادکشاورزی:
امروز دوازده و نیم هزار میلیارد 
تومان دیگر از پول گندم کاران 

پرداخت شد
به گزارش خبرگزاری تسنیم، مهاجر ، معاون 
امور زراعت وزیر جهاد کشــاورزی، گفت: با 
پرداخت دوازده و نیم هزار میلیارد تومان دیگر 
از پول گندم های خریداری شده از کشاورزان 
کشور ، میزان پرداخت مطالبات گندمکاران به 

بیش از 52 هزار میلیارد تومان رسید.
وی افزود: از ابتدای بهار امسال تاکنون بیش از 
6 میلیون تن گندم از کشاورزان خریداری شده 
است و این روند بدون وقفه تا پایان شهریور ماه 

ادامه خواهد داشت.
همچنین براساس اعلام ســخنگوی دولت، 
منابع پرداخت تمام مطالبات کشاورزان پیش 
بینی شــده و در 6 ماه ابتدایی سال پرداخت 
خواهد شد، قیمت خرید تضمینی هر کیلوگرم 
گندم، 17 هزار و پانصد تومان تعیین شــده 

است.

روند تجارت جهانی مثبت شد؛
 تجارت به ۳۲ هزار میلیارد دلار 

می رسد
گزارش جدید UNCTAD نشــان داد که 
تجارت کالا و خدمــات در ۳ ماه اول ســال 
جاری مثبت شــده و اگر روند به همین شکل 
ادامه یابد تجــارت جهانی در ســال 2۰2۴ 
 می توانــد به حــدود ۳2 هزار میلیــارد دلار

 برسد.
به گــزارش خبرنــگار مهر، گــزارش جدید 
UNCTAD نشــان داد که تجارت کالا و 
خدمات در ۳ ماه اول ســال جاری به واسطه 
بهبود وضعیت تجــاری در آمریــکا، چین و 
هند به ترتیب یک و 1٫5 درصد افزایش یافته 
اســت و انتظار می رود ایــن افزایش در نیمه 
اول ســال 2۰2۴ نســبت به نیمه دوم سال 
2۰2۳ حدود 25۰ میلیــارد دلار به تجارت 
 کالا و 1۰۰ میلیارد دلار بــه تجارت خدمات

 اضافه کند.
پیش بینی هــای جهانــی برای رشــد تولید 
ناخالــص داخلــی در حــدود ۳ درصد برای 
ســال 2۰2۴ باقــی می ماند و چشــم انداز 
تجــارت کوتاه مــدت خوش بینانه اســت. 
اگر روندهــای مثبــت ادامه یابــد، تجارت 
جهانی در ســال 2۰2۴ می توانــد به حدود 
۳2 هزار میلیارد دلار برســد، اما بعید اســت 
 که از ســطح رکورد خــود در ســال 2۰22 

فراتر رود.
چین، هند و آمریــکا با افزایش صــادرات از 
چین برابــر ۹ درصــد، هند برابــر 7 درصد 
و آمریــکا برابر ۳ درصد محرک اصلی رشــد 
تجارت جهانی در ســه ماهه اول سال 2۰2۴ 
بوده اند. برعکس، صادرات اروپا رشدی نشان 
 نــداده و صــادرات آفریقا 5 درصــد کاهش 

یافته است.
تجارت در کشورهای درحال توسعه و واردات 
و صادرات »جنوب-جنوب« )تجارت کشورها 
و مناطق توســعه یافته جهان با یکدیگر( در 
سه ماهه اول سال حدود 2 درصد افزایش یافته 
است. در مقایسه، کشورهای توسعه یافته شاهد 
واردات ثابت و یک درصد افزایش در صادرات 
بودند. بااین حال، به طور سالانه، تجارت جنوب-

جنوب در مقایسه سه ماهه اول سال 2۰2۳ با 
 ســه ماهه اول 2۰2۴ حدود 5 درصد کاهش

 یافته است.
رشــد تجارت در بخش های مختلف به طور 
قابل توجهی متفاوت بود. در بخش انرژی ژاک 
و محصولات مرتبط با هوش مصنوعی افزایش 
شدیدتری مشاهده شده است. ارزش تجاری 
سرورهای با کارایی بالا در مقایسه با سه ماهه 
اول سال گذشته 25 درصد افزایش یافته است؛ 
درحالی که تجارت سایر رایانه ها و واحدهای 
ذخیره سازی ۸ درصد ارزش افزایش داشته اند. 
ارزش تجارت خودروهای برقی نیز به میزان 
قابل توجهی رشــد کرده و حدود 25 درصد 

افزایش یافته است.
علیرغم روندهای مثبت، چشــم انداز ســال 
2۰2۴ به دلیل مسائل بالقوه ژئوپلیتیک و تأثیر 
سیاست های صنعتی کاهش می یابد. تنش های 
ژئوپلیتیک، افزایش هزینه های حمل ونقل و 
سیاست های در حال ظهور صنعتی می توانند 
الگوهای تجارت جهانــی را تغییر دهند. این 
گزارش هشــدار می دهد که افزایش تمرکز 
بر صنایع داخلــی و محدودیت های تجاری 

می تواند مانع رشد تجارت بین المللی شود.

خبر

بررســی علل و نشانه های 
تحقق شــاخص های بازار 
کار در دولت سیزدهم نشان 
می دهد که مجموعه ای از 
اقدامــات در این خصوص 
اثرگذار بــوده که احیای بنگاه هــای راکد، نظارت 
سختگیرانه بر فرایند اشــتغال،افزایش آمار بیمه 
شدگان تامین اجتماعی،تسهیل صدور مجوزهای 
کسب و کار، افزایش موثر حداقل دستمزد، توسعه 
مشاغل خانگی و کاهش آمار مقرری بگیران بیمه 

بیکاری را باید از جمله عوامل برشمرد.
به گزارش ایســنا، بنابر اعلام مراجع رسمی آماری 
در طول ۳ سال خدمت دولت سیزدهم نرخ بیکاری 
تک رقمی و به زیر 1۰ درصد رسید که نشانگر تلاش 
دولت برای ایجاد اشتغال، بهبود فضای کسب و کار 
و برقراری امنیت شــغلی نیروهای کار بوده است.

طبق اعلام مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری در ســال 
1۴۰۰ و 1۴۰1 به ترتیب، ۹.2 درصد و ۹ درصد بود 

اما در سال 1۴۰2 در کانال ۸.1 درصد قرار گرفت.
در همکاری و هم افزایی میان وزارت تعاون،کار و رفاه 
اجتماعی و دستگاه های اجرایی در اجرای برنامه ها 
و سیاستگذاری های مربوط به اشتغال، هدفگذاری 
ایجاد یک میلیون شغل در کشور محقق شد و دولت 
شهید رئیسی به وعده ایجاد یک میلیون شغل جامه 

عمل پوشاند.
اما چه عواملی بر بهبود فضای کسب و کار، کاهش 
نرخ بیکاری، ایجاد یک میلیون شغل و رونق بازار کار 

اثرگذار بوده است؟
در بررسی علل و نشــانه های تحقق شاخص های 
بــازار کار در می یابیم که مجموعــه ای از اقدامات 
صورت گرفته در دولت مردمی ســیزدهم از جمله 
احیای بنگاه هــای راکد، نظارت ســختگیرانه بر 
فرایند اشتغال، رشــد آمار بیمه شــدگان تامین 
اجتماعی،تســهیل صــدور مجوزهای کســب و 
کار، تزریق منابع و تســهیلات اشــتغال، افزایش 
موثر حداقل دســتمزد، مثبت شــدن نرخ رشــد 
اقتصادی،توسعه مشــاغل خرد و خانگی و کاهش 
آمــار مقرری بگیــران بیمــه بیکاری بــه تحقق 

شاخص های بازار کار منجر شده است.
در دولت شهید رئیسی احیای بیش از 7۰۰۰ واحد 
راکد و نیمه فعال در راستای اجرای نهضت احیای 
واحدهای راکد صورت گرفــت و کارخانه هایی که 
در یک دهه گذشته به تعطیلی کشیده شده بودند 
مجدد در مدار تولید قرار گرفتند و کارگران آنها به 
خطوط تولید بازگشــتند.در دولت شهید رئیسی 
احیای بیش از 7۰۰۰ واحد راکــد و نیمه فعال در 

راستای اجرای نهضت احیای واحدهای راکد صورت 
گرفت و کارخانه هایی که در یک دهه گذشــته به 
تعطیلی کشیده شده بودند مجدد در مدار تولید قرار 

گرفتند و کارگران آنها به خطوط تولید بازگشتند.
تسهیل صدور مجوزهای کسب و کار از طریق درگاه 
ملی مجوزهــا از دیگر اقداماتی بــود که در دولت 

سیزدهم رقم خورد.
طبق ماده 7 قانون اصل ۴۴ قانون اساســی دولت 
مکلف شده تا شرایط کســب و کار را برای فعالان 
اقتصادی تسهیل کند، اما تا قبل از دولت سیزدهم 
گام بلندی در جهــت اجرای ایــن تکلیف قانونی 
برداشته نشده بود.با روی کار آمدن دولت سیزدهم، 
این تکلیف بر زمین مانده عملیاتی شــد و دولت با 
فراهم کردن امکان اتصال تمام دستگاه های اجرایی 
به درگاه ملی مجوزها، مراحل صــدور مجوزها را 
تسهیل کرد و امضاهای طلایی برای صدور مجوزها 

حذف شد.
افزایش اشتغال در بخش مشــاغل خانگی و ایجاد 
کســب و کارهای خانگی از طریق تسهیل صدور 
مجوزهای مربــوط به این حوزه و رشــد ۴ برابری 
تســهیلات مشــاغل خانگی نیز از جمله اقدامات 
صورت گرفته به شمار می رود.بنابر آمارهای موجود 
از آغاز فعالیت دولت سیزدهم تا پایان اسفند 1۴۰2 
بیش از ۴26 هزار و ۹66 فرصت شــغلی در بخش 
مشاغل خانگی ایجاد شده که نســبت به دو سال 
پایانی دولت دوازدهم رشد 56۰ درصدی را نشان 

می دهد.
ابلاغ ایجاد یک میلیون شغل در سال به استان ها و 
دستگاه های اجرایی و تقسیم کار ملی و هماهنگی 
دســتگاه ها،افزایش دقت و توســعه نظــارت بر 

اشتغال،مثبت شدن نرخ رشد اقتصادی و افزایش 
موثر حداقل دستمزد نیز از دیگر اتفاقات مبارک در 
دولت سیزدهم بود که به تحرک بخشی بازار کار و 

رونق اشتغال کمک کرد.
طبق آمارها در سال گذشته بیش از 775 هزار شغل 
خالص ایجاد شده است.همچنین آمار بیمه شدگان 
اجباری تامین اجتماعی رشد داشته و ۹۰۹ هزار و 
16۴ بیمه شده اجباری به تعداد بیمه شدگان این 

سازمان افزوده شده است.
ثبت 1۳۰۰ مورد اشتغال ایجادی توسط دستگاه ها، 
صحت سنجی آمار 1۰15 اشتغال ایجادی و تحقق 
1۰۰ درصدی وعده ایجاد یک میلیون شغل نیز از 
دیگر عوامل و نشــانه های تحقق شاخص های بازار 

کار در دولت سیزدهم به شمار می رود.
افزایش اعلام فرصت های شــغلی به میزان ۳۰۰ 
هزار نفر توسط بنگاه ها و به کارگماری نیروی کار از 
طریق توسعه سامانه ملی جست و جوی شغل را باید 

از دیگر اتفاقات صورت گرفته به شمار آورد.
سامانه جســت وجوی شــغل با هدف نظارت بر 
عملکرد کاریابی ها، ایجاد شفافیت در بازار کار، عدم 
مراجعه حضوری، کم کردن هزینه جست و جوی 
شغل و تســریع در نقل و انتقال نیروی کار توسط 

وزارت کار ایجاد شد.
برابر آخریــن  آمار، بیش از 1۸1 هــزار نیروی کار 
به این ســامانه مراجعه کرده و ۳5 هــزار کارفرما 
درخواست تامین نیروی کار را خود را در سامانه به 
ثبت رساندند. 177 هزار فرصت شغلی نیز توسط 
کارفرمایان و کاریابی ها در سامانه ثبت شده و 15۰ 
هزار نفر به کار معرفی شــدند.بیش از ۴1 هزار نفر 
نیز از طریق سامانه جست و جوی شغل جذب بازار 

کار شده اند. در سال گذشــته کاهش نرخ بیکاری 
در بیشتر استان های کشــور رقم خورد به نحوی 
که نرخ بیــکاری در 1۹ اســتان در کانال 7 درصد 
قرار گرفت و در 25 اســتان تک رقمی شــد.تنها 
6 اســتان با نرخ  بیکاری دو رقمی مواجه بودند که 
رئیس جمهور فقید کشــورمان در جلســه هیات 
دولت در تاریخ 1۹ اردیبهشــت ماه دستور داد تا 
 مشکل اشتغال استان های دارای نرخ بالای بیکاری 

حل شود.
شهید رئیســی حل مشــکل بیکاری استان های 
دارای بالاترین نرخ بیــکاری را از جمله موضوعات 
اولویت دار دولت عنوان کرده و از معاون اول رئیس 
جمهور خواسته بود با تشکیل کارگروهی طرح ها و 
برنامه های مدیران استانی در این زمینه را اخذ و با 

پیگیری ویژه تحقق آنها را دنبال کنند.
یکی از دلایل تک رقمی شدن نرخ بیکاری در 25 
استان کشور، افزایش اختیارات استانداران در عرصه 

اشتغالزایی بوده است.
یکی دیگر از عوامل موثر بر تحقق شاخص های بازار 
کار، کاهش تعدیل نیروی کار بوده است.در حالی که 
در سال 1۴۰1 تعداد مقرری بگیران بیمه بیکاری 
166 هزار و 55۳ نفر بوده گزارش ها نشان می دهد 
که این تعداد در ســال 1۴۰2 به عدد 1۴۸ هزار و 

۴56 نفر رسیده و 1۰ درصد کاهش یافته است.
در روزهای اخیر معاون روابط کار وزارت تعاون،کار 
و رفاه اجتماعی با تایید کاهش آمار مقرری بگیران 
بیمه بیکاری اعلام کرد، آمار مقرری بگیران از 2۴۰ 
هزار نفر در ابتدای دولت مردمی سیزدهم به 15۸ 

هزار نفر تا پایان اسفند 1۴۰2 کاهش یافت.
پرداخت بیش از 16۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
اشتغال و تولید با اهرم منابع مردمی نیز یکی دیگر از 
علل موثر در تحقق شاخص های بازار کار بوده است.

از ابتدای دولت سیزدهم تا پایان سال 1۴۰2 بیش 
از 16۰ هزار میلیارد تومان اعتبار برای حوزه اشتغال 
در نظر گرفته شده که در قالب تبصره های بودجه 
ســالانه یا منابع پرداختی به نهادهای حمایتی، به 

جامعه کار و تولید و بازار کار تزریق شده است.
به گزارش ایســنا، کارشناســان بر این باورند که 
دولت ســیزدهم عرضه و تقاضای بازار کار را تغییر 
داد و مجموعه اقدامات صورت گرفته در این دولت 
مردمی از احیای بنگاه های راکد و تعطیل و تسهیل 
صدور مجوزهای کسب و کار تا توسعه و گسترش 
مشــاغل خانگی، کاهش نرخ بیــکاری و افزایش 
آمار بیمه شــدگان جدید تامیــن اجتماعی گواه 
تلاش دولت شــهید رئیســی برای بهبود فضای 
کسب و کار، ایجاد فرصت های شغلی پایدار، حفظ 
 امنیت شــغلی نیروهای کار و رونــق تولید و بازار

 کار بوده است.

بررسی دستاوردهای سید الشهدای خدمت

بهبود فضای کسب و کار در دولت شهید رییسی

۲۰ پیشنهاد ایران در شانگهای 
به تصویب رسید

وزیر نیرو گفت: طی سه سال کشوری که در 
معادلات انرژی جهان به طور کامل حذف شده 
بود به طراح بسته انرژی ســازمان شانگهای 

تبدیل شد.
به گــزارش خبرگــزاری تســنیم، علی اکبر 
محرابیــان وزیر نیــرو ظهر دیــروز در آئین 
افتتاح آخرین جز سخت افزاری طرح احیای 
دریاچه ارومیــه اظهار کرد: مــا برای تعیین 
خشکســالی یا ترســالی نه از آمار یک روز و 
یک ماه بلکه به آمار ۳6 ماهه اشاره می کنیم. 
در ۳6 ماهه منتهی به امروز، شــرایط بارشی 
به مراتــب ســخت تر از ۳6 مــاه منتهی به 
شهریور سال 1۴۰۰ اســت اما امروز شرایط 
 کشــور در حوزه برق و آب زمین تا آســمان 

تفاوت دارد.
محرابیان با اشاره به شرایط کشور در شهریور 
1۴۰۰ گفــت: مردم ما فرامــوش نکردند که 
16 استان کشور با شــرایط خطیر تنش آبی 
دســت و پنجه نرم می کرد و روزانه شــاهد 
اعتراضات و تجمعات گســترده بودیم، مردم 
ما خوزســتان و شــرایط کرخه در تابستان 
1۴۰۰ را فرامــوش نکردند. در مســئله برق 
جداول خاموشــی مســاله مردم نبود، بلکه 
 خاموشــی خــارج از برنامه به مســاله بدل 

شده بود.
وی افــزود: در دوران کرونا و دوران ســخت 
تابســتان 1۴۰۰ بخشــی از مــردم با خرید 
دســتگاه ونتیلاتور از مریض خــود در خانه 
مراقبــت می کردنــد و قطعی بــرق در آن 
 زمان چه مصائب بزرگی برای مردم کشــور 

ایجاد کرد.
محرابیان با اشــاره به جمله شــهید رئیسی 
مبنی بر اینکه پیشرفت کشور را معطل اخم 
و لبخنــد بیگانه نمی کنیم، گفــت: این نگاه 
شهید رئیسی ســبب شــد تا طرح هایی که 
سالیان ســال در پیشــرفت 2۰ درصد و ۴۰ 
درصد خــاک می خورد، دوباره فعال شــود، 
کاروان افتتاح به راه افتاد، اســتان به استان، 
شهر به شهر و روستا به روســتا مسائل حل 
شــد و این حاصل نگاه به درون و اســتفاده 
 از ظرفیت هــای دیپلماســی برای کشــور 

است.
عضــو کابینــه دولــت ســیزدهم تاکیــد 
کرد: بــا تغییر دســت فرمان دیپلماســی، 
از این ظرفیــت برای رشــد و پیشــرفت و 
 ایجاد رفــاه ملت ایــران حداکثر اســتفاده 

انجام شد.
 وی ادامــه داد: در حــوزه انــرژی و در پایان 
دولت دوازدهــم ایران به عنــوان بزرگترین 
دارنــده ذخایر انــرژی جهــان از معادلات 
انــرژی جهان حذف شــده بــود. محرابیان 
گفت: همــه نزدیک به صفر شــدن صادرات 
 نفت را در پایــان دولت دوازدهــم فراموش 

نکردند.
این مقام مســؤول گفت: اما امــروز ایران به 
نقش خــود در حــوزه انرژی دنیا بازگشــته 
اســت، بنده دو هفتــه گذشــته در اجلاس 
وزرای انرژی شــانگهای شــرکت کردم، در 
آن اجــلاس ایــران به واســطه تــوان فنی 
و تخصصــی بی نظیر خود، 2۰ پیشــنهاد را 
روی میز گذاشت که از این 2۰ پیشنهاد 1۹ 
پیشنهاد به طور کامل در سند توسعه انرژی 
شانگهای به تصویب رسید و ماند یک پیشنهاد 
که تنها هند با آن مخالفت داشــت اما همان 
 پیشنهاد هم با کامنت مخالفت مصر در سند 

تصویب شد.
وزیر نیرو خاطر نشــان کرد: طی ســه سال 
کشــوری کــه در معــادلات انــرژی جهان 
به طــور کامــل حذف شــده بود بــه طراح 
بســته انرژی ســازمان شــانگهای تبدیل 
شــد، وقتــی از شــانگهای حــرف میزنیم 
منظــور از کشــورهایی اســت کــه نصف 
جمعیت جهــان را در خــود جــای داده و 
 بزرگترین صادر کننــده و وارد کننده انرژی 

دنیا هستند.
وی افزود: مــا از دیپلماســی رشــد، رفاه و 
پیشرفت مطالبه داشــتیم، ما دیپلماسی را 
برای توقف اســتفاده نمی خواســتیم و آن را 
 به ابزار سلطه چند کشــور متخاصم محدود 

نمی کردیم.
محرابیــان گفــت: مــردم مــا خواســتار 
قدرت هرچــه بیشــتر ایــران هســتند و 
راهی که شــهید جمهور شــهید رئیســی 
 آغاز کــرد، با قــدرت بیشــتر ادامــه پیدا

 کند.

خبر
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تعداد مقرری بگیران بیمــه بیکاری از 1۴۰1 تا 
1۴۰2 کاهش 1 ۰درصدی داشته است. تعداد 
مقرری بگیــران بیمه بیکاری در ســال 1۴۰1 
حدود 16655۳ نفر بوده اســت کــه این عدد 

درسال1 گذشته به 1۴۸۴56 نفر رسیده است.
به گزارش خبرنگاراقتصادی خبرگزاری تسنیم، 
اواخر خرداد ماه سال جاری آخرین جلسه شورای 
عالی اشتغال در دولت سیزدهم برگزار شد، در 
این نشســت مصوبات متنوعی از درصد تسریع 
جهت پرداخت تســهیلات اشتغال کشور،بسته 
سیاستی اشتغال آفرین جهت تحقق سهم 25 
درصدی اشــتغال فارغ التحصیــلان ، بازخرید 
اوراق ، راه اندازی پایگاه نظــام جامع اطلاعات 
کشور،توسعه اشتغال در حوزه اقتصاد دیجیتال، 
افزایش سهم بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در اشــتغال ایجادی ، حمایت از توسعه و ایجاد 
اشــتغال پایدار در مناطق روستایی و عشایری، 

بررسی و به تصویب رسید.
احیای 7هزار واحد راکد و نیمه فعال, افزایش دقت و 
توسعه نظارت بر اشتغال, ابلاغ ایجاد تعهد1میلیون 
فرصت شغلی در سال به استان ها و دستگاه های 
اجرایی و تقسیم کار ملی و هماهنگی دستگاه ها, 
پرداخت بیش از 16۰هزار میلیارد تومان تسهیلات 
اشتغال وتولید با اهرم منابع مردمی,افزایش ایجاد 

مشاغل خانگی از طریق تســهیل صدور مجوز و 
رشد ۴برابری تسهیلات مشاغل خانگی, افزایش 
اعلام فرصت های شــغلی به میزان ۳۰۰هزار نفر 
توسعه بنگاه ها وبه کارگماری نیروی کار از طریق 
توسعه ســامانه ملی جســتجوی شغل,تسهیل 
صدورمجوزهای کسب و کار ازطریق درگاه ملی 
مجوزها,مثبت شدن نرخ رشد اقتصادی,افزایش 
موثر حداقل دستمز باعث شــد تا نرخ مشارکت 
اقتصــادی مطابق گــزارش های مرکــز آمار از 
۴۰,۹درصد در سال1۴۰۰به ۴1,۳درصد درسال 

1۴۰2 برسد.
 یکی از عوامل و نشانه های تحقق شاخص های 
بازار کار کاهش نرخ بیکاری در 25استان و ایجاد 
775هزار خالص اشتغال ایجادی در سال 1۴۰2 
بود. ثبت اشتغال ایجادیدســتگاه ها در سامانه 
رصد ۳میلیون و 25۴هزار و 525 نفر بود که این 
آمار پس از صحت سنجی به 2میلیون و 721هزار 
و ۰۰6 نفر رسید. یعنی تحقق1۰۰درصدی ایجاد 
یک میلیون شــغل در ســال.همچنین کاهش 
تعدیل نیروی کاراز سال 1۴۰1تا1۴۰2کاهش 
1۰درصدی داشته است. تعداد مقرری بگیران 
بیمه بیکاری در سال1۴۰1 حدود 16655۳نفر 
بوده است که این نرخ درسال1۴۰2به 1۴۸۴56 

نفر رسیده است.

پایش برنامه های وزارت راه و شهرســازی، حوزه 
حمل و نقل در طول دولت سیزدهم از رشد چشم 
گیری برخوردار بوده است که در هر یک از چهار 
بخش حمل و نقل جاده، ریلــی، هوایی و دریایی 
کاملًا مشهود اســت و آمارهای رسمی نیز بیانگر 
افزایش و توسعه زیرســاخت ها و نیز میزان بهره 
برداری در هر یک از شقوق حمل و نقلی است اما 
طی روزهای گذشته در پی رقابت انتخاباتی میان 
کاندیداها صحبت هایی مطرح شــده است که در 
این گزارش به منظور تنویر افکار عمومی به تشریح 
عملکرد وزارت راه و شهرســازی در حوزه حمل و 

نقل هوایی در دولت سیزدهم می پردازیم.
در دولت ســیزدهم میزان جابجایی مسافر بین 
المللی ۹.2 میلیون نفر افزایش یافته و نسبت به 
ابتدای دولت مردمی 767 درصد رشد داشته است.

همچنین آمارها از افزایش 6۰ هزار سورتی پرواز 
بین المللی در دولت مردمی ســیزدهم حکایت 
دارد که نسبت به ابتدای دولت ۴۰۰ درصد رشد 

داشته است.
شایان ذکر است در دولت مردمی سیزدهم 1۰5 
فروند هواپیمای جدید وارد ناوگان هوایی کشور 
شده است و ظرفیت اعزام و پذیرش مسافر داخلی و 
بین المللی در فرودگاه های تحت مالکیت شرکت 
فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران از ۳.57 میلیون نفر 

در سال 1۴۰۰ به ۸.5۹ میلیون نفر افزایش یافته 
است که بیانگر رشد 2.5 میلیون نفری ظرفیت اعزام 
و پذیرش مسافر داخلی و بین المللی است. ناگفته 
نماند که متوسط ماهانه پروازهای عبوری در یک 
سال اخیر نسبت به میانگین ماهانه سال 1۴۰۰ نیز 

رشد ۸5 درصدی را تجربه کرده است.
از جمله مهمترین پروژه های بهره برداری شده در 
حوزه حمل و نقل هوایی می توان به بهره برداری 
از ترمینال جدید فرودگاه بیــن المللی کیش با 
مساحت ۴۹ هزار متر مربع، بهره برداری از فرودگاه 
سقز با 17۸ هکتار مساحت و هزار 7۰۰ متر مربع 
مساحت ترمینال، بهره برداری از فرودگاه گناباد 
با ۳۸۰ هکتار مســاحت و هزار و 7۰۰ متر مربع 
مســاحت ترمینال، آغاز عملیــات اجرایی فاز 2 
فرودگاه امام خمینی )ره( بــا ارزش 5.2 میلیارد 
یورو با هدف افزایش ظرفیت مسافری به میزان 25 
میلیون نفر و بهره برداری از چهار پروژه توسعه ای 
فرودگاه بین المللیشهید هاشمی نژاد مشهد شامل 
توســعه ترمینال داخلی )2۰2۰۰ متــر مربع( ، 
)APRON( بهسازی و توسعه پارکینگ هواپیما

) 11۰ هزار متر مربع( و دســتگاه کمک ناوبری 
 AIR( پل انتقال مســافر ،)ILS( نقرب دقیــق
BRIDGE( به ارزش هزار و 62۳ میلیارد تومان 

اشاره کرد.

در اردیبهشت ماه سال 1۴۰۳ نسبت به ماه مشابه سال قبل شاخص تولید 
شرکت های صنعتی بورسی افزایش 1.۸ درصدی و شاخص فروش افزایش 

۰.7 درصدی را تجربه کرده است.
به گزارش خبرنگار مهر، در اردیبهشت ماه سال 1۴۰۳ نسبت به ماه مشابه 
سال قبل شاخص تولید شرکت های صنعتی بورسی افزایش 1.۸ درصدی و 
شاخص فروش افزایش ۰.7 درصدی را تجربه کرده است، ضمن آنکه شاخص 
تولید و فروش در اردیبهشت ماه سال 1۴۰۳ نسبت به ماه قبل با افزایش 26.6 

و ۴2.2 درصدی مواجه شده است.
بر اساس گزارشی که مرکز پژوهش های مجلس تهیه کرده، در اردیبهشت 
ماه سال 1۴۰۳ نسبت به ماه مشابه سال قبل شاخص تولید و فروش رشته 
فعالیت خودرو و قطعات کاهش ۹ و 2۳.۴ درصدی داشته است. همچنین، 
شاخص تولید و فروش رشته فعالیت شــیمیایی به جز دارو نسبت به ماه 

مشابه سال قبل کاهش ۸ و 12.۸ درصدی داشته است. در اردیبهشت ماه 
سال 1۴۰۳ نرخ رشد ماهانه قیمت فعالیت های صنعتی بورسی افزایش ۳.2 
درصدی داشته و همچنین رشد نقطه به نقطه با افزایش ۰.6 واحد درصدی 
نسبت به ماه قبل، به 1۹ درصد رسیده است. گفتنی است، میانگین سالیانه 
شاخص قیمت نیز در اردیبهشت ماه سال 1۴۰۳ نسبت به ماه قبل ۰.6 واحد 

درصد افزایش یافته و میزان 21.1 درصد افزایش را نشان می دهد.
در اردیبهشت ماه سال 1۴۰۳ نسبت به ماه مشابه سال قبل از بین 15 رشته 
فعالیت صنعتی بورسی، 1۰ رشته فعالیت افزایش در شاخص تولید و 5 رشته 
فعالیت کاهش در شاخص تولید داشته است. رشته فعالیت های »سایر کانی 
غیرفلزی«، »تجهیزات برقی« و »لاستیک و پلاستیک« بیشترین افزایش در 
شاخص تولید و رشته فعالیت های »چوب و کاغذ«، »محصولات فلزی به جز 
ماشین آلات و تجهیزات« و »خودرو و قطعات« بیشترین کاهش در شاخص 

تولید داشته اند. همچنین در این ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل از بین 15 
رشته فعالیت صنعتی، بورسی 1۰ رشته فعالیت افزایش در شاخص فروش و 
5 رشته فعالیت کاهش در شاخص فروش را تجربه کرده اند رشته فعالیت های 
»تجهیزات برقی«، »فلزات پایه« و »سایر کانی غیرفلزی« بیشترین افزایش 
در شاخص فروش و رشته فعالیت های »چوب و کاغذ«، »خودرو و قطعات« و 
»شیمیایی به جز دارو« بیشترین کاهش را در شاخص فروش تجربه کرده اند.

همچنین در اردیبهشت ماه سال 1۴۰۳ نرخ رشد ماهیانه قیمت فعالیت های 
صنعتی بورسی افزایش ۳.2 درصدی داشته همچنین رشد نقطه به نقطه 
با افزایش ۰.6 واحد درصدی نســبت به ماه قبل به 1۹ درصد رسیده است. 
گفتنی است، میانگین ۳ سالانه شاخص قیمت نیز در اردیبهشت ماه سال 
1۴۰۳ نسبت به ماه قبل ۰.6 واحد درصد افزایش یافته و میزان 21.1 درصد 

افزایش را نشان می دهد.

ورود ۱۰۵ فروند هواپیما به ناوگان هوایی کشور در دولت سیزدهمکاهش تعدیل نیروی کار در ۱۴۰۲

نبض صنایع بورسی در اردیبهشت ۱۴۰۳؛

 تولید و فروش شرکت ها  افزایش یافت

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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مدیــر درمــان تامیــن 
اجتماعی ایلام گفت: مانده 
مطالبات مراکز دانشگاهی 
طرف قرارداد بخش درمان 
تامین اجتماعی استان از 
سال گذشته تاکنون مبلغ ۷۳میلیارد و ۹۲ میلیون 

تومان است.
 ایلام- هــادی صبور  در جمع خبرنــگاران  اظهار 
داشت: مدیریت درمان تامین اجتماعی در دو بخش 
درمان مستقیم و غیر مســتقیم  به بیمه شدگان 

خدمات ارائه می کند.
وی افزود: در بخش درمان مســتقیم مراکز ملکی 
تامین اجتماعی ارائه کلیه خدمات به بیمه شدگان 

صد درصد رایگان است.
مدیر درمان تامین اجتماعی ایلام گفت: در بخش 
درمان غیر مستقیم از طریق خرید خدمت در مراکز 
دانشگاهی، مطب های خصوصی و.. به بیمه شدگان 

خدمات ارایه می شود.

صبور ادامه داد: همچنین در این بخش طبق قانون 
و دستورالعمل ها، کلیه مراکز درمانی خصوصی و 
غیرخصوصی مکلف به عقد قــرارداد با بیمه های 

پایه هستند.
وی با بیان اینکه۵۴۰ مرکز درمانی طرف قرارداد با  
بخش درمان تامین اجتماعی استان هستند، بیان 
داشت: این مراکز شامل پزشکان عمومی، متخصص 
و فوق متخصص، دندانپزشکان،  داروخانه ها، مراکز  

پاراکلینیک، درمانگاه ها و بیمارستان ها می شود.
مدیر درمان تامین اجتماعی ایلام تاکید کرد: هیچ 
مرکز درمانی در اســتان نمی تواند بدون قرارداد با 

بیمه های پایه فعالیت کند.
وی افزود: مجموع مطالبات مراکــز طرف قرارداد 
بخش درمان تامین اجتماعی استان از سال گذشته 
تاکنون مبلغ ۳۵۱ میلیارد ۳۱۱ میلیون تومان می 
باشــد که از این میزان ۲۷۸ میلیارد ۲۱۸ میلیون 
تومان پرداخت و ۷۳میلیــارد و ۹۲ میلیون تومان 

نیز باقی مانده است.
صبور گفــت: همچنین مجمــوع مطالبات مراکز 
دانشــگاهی ۲۰۲میلیارد ۳۶۰ میلیون تومان می 

باشد که از این میزان ۱۵۱ میلیارد و ۳۵۰ میلیون 
تومان پرداخت و مانده مطالبات نیز ۵۱ میلیارد و ۹ 

میلیون تومان است.
وی اضافه کــرد: مجمــوع مطالبــات مراکز غیر 
دانشــگاهی نیز ۱۴۸ هزار میلیارد و ۹۵۱ میلیون 
تومان می باشد که از این میزان ۱۲۶ میلیارد و ۸۶۷ 
میلیون پرداخــت و ۲۲ میلیارد ۸۳ میلیون تومان 

نیز مانده است.
مدیر درمان تامین اجتماعی ایلام گفت: طی سال 
گذشته یک میلیون و ۶۰۵ هزار و ۱۵۹ خدمات در 

مراکز درمانی تامین اجتماعی ارائه شد.
وی بیان داشت: همچنین در این مدت، در بخش 
بیمارستان ۶۳۳ هزار و ۹۵ خدمات، دی کلینیک 
۴۳۹ هزار و ۱۲۷ مورد، درمانگاه شــماره ۲ تعداد 
۲۷۰ هزار و ۷۸۷ مــورد و درمانــگاه دهلران نیر 

۲۶۲هزار و ۱۵۰ خدمات ارائه شده است.
دکتر صبور در پایان تصریح کرد: در بخش ویزیت 
سرپایی پزشکان نیز طی سال گذشته ۷۷۲ هزار و 
۳۴۹ مورد در چهار مرکز درمانی تامین اجتماعی 

خدمات ارائه شده است.

مدیر درمان تامین اجتماعی ایلام گفت:

۷۳ میلیارد تومان مانده مطالبات مراکز دانشگاهی طرف قرارداد درمان تامین اجتماعی است

استقبال جهانی از غرفه پتروشیمی 
شازند در نمایشگاه متاورس

ســید محســن موســوی: حضور پــر رنگ 
پتروشــیمی شــازند در اولین نمایشــگاه 
بین المللی متاورســی نفــت، گاز و صنایع 
پتروشــیمی با استقبال چشــمگیر فعالان 
 بازرگانــی، تجار و بازدیدکننــدگان خارجی

 همراه بود.
 بــه گــزارش روابط عمومــی و امــور بین 
الملل پتروشــیمی شــازند، اولین نمایشگاه 
بین المللی متاورســی نفــت، گاز و صنایع 
پتروشــیمی تا پایان تیــر مــاه ۱۴۰۳  در 
 پلتفــرم اختصاصــی آلفــا اکســپو برگزار

 می شود.
این فناوری متعلق به نسل ســوم وب بوده و 
قابلیت های منحصر به فــرد ارتباطات که در 
هیچ یک از پلتفرم های دیگر دیده نمی شود 
و قابلیت اســتفاده با دیوایــس های مختلف 
رادارا بــود و تکنولوژی های بــه کار رفته در 
آن شــامل هوش مصنوعی، اینترنت اشیاء، 
واقعیت گســترده، واقعیت افزوده، واقعیت 
تلفیقی، رابطهای مغــز و کامپیوتر، بلاکچین 

و... می باشد.
در این نمایشــگاه شــرکتهای بزرگ داخلی 
و خارجــی همچــون آکامکــو، فــراری، 
لامبورگینــی، آریا ساســول، اکــو opi و... 
 حضور داشته و به ارائه فعالیتها و محصولات 

خود پرداختند.
درایــن بین شــرکت پتروشــیمی شــازند 
با حضور پر رنــگ و فعال در این نمایشــگاه 
با توجه به تنــوع محصــولات صادراتی این 
شــرکت مــورد اســتقبال و بازدیــد بیش 
 از ۴ میلیونــی مشــتریان و تجــار خارجی 

قرار گرفت.
شــرکت در این نمایشــگاه تجربه جدیدی 
برای شرکت ها و صنایع به وجود آورد چراکه 
محدودیتهای فیزیکی، مالی، بانکی، اقتصادی، 
زمانی و مکانی نمایشــگاه هــای متداول را 

نداشت.

سپاه در ترویج فرهنگ مدیریت 
مصرف برق اثرگذار است

ســید محســن موســوی: فرمانده ســپاه 
روح الله اســتان مرکــزی گفت: ســپاه در 
 ترویــج فرهنــگ مدیریــت مصــرف برق 

اثر گذار است.
ســردار ســرتیپ دوم پاســدار مرتضــی 
عمــو مهــدی در حاشــیه جلســه آموزش 
مدیریــت مصــرف ویــژه کارکنان ســپاه، 
افزود: صرفه جویی در مصــرف برق نیازمند 
فرهنگ سازی اســت و اســتفاده از ظرفیت 
 بسیج و سپاه در این راستا بســیار تاثیرگذار

 است.
وی تصریح کرد : ســپاه با همکاری بســیج 
ادارات و اصنــاف با همــه توان بــرای اجرا 
و پیاده ســازی طرح مدیریــت مصرف برق 
 بــرای گــذر از پیک تابســتان همــکاری و 

مشارکت دارد.
مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق استان 
مرکزی بــا بیان اینکــه مدیریــت مصرف 
از ارکان اقتصــاد مقاومتــی اســت، افزود: 
ســپاه و مســئولان دســتگاه های اجرایی 
 در صرفه جویــی و مدیریت مصــرف انرژی 

پیشرو هستند.
محمود محمــودی گفــت: مدیریت مصرف 
برای تمامی ایام سال است و منحصر به فصل 
تابستان نیســت و باید در حفظ منابع انرژی 

کوشا باشیم.
وی با تاکید بر حضور موثر بســیج و ســپاه  
در طرح مدیریت مصرف بــرق گفت: ترویج 
فرهنگ مدیریت مصرف و آموزش اســتفاده 
صحیح از برق در سطح کلان کشور یک نیاز 

است.
محمــودی بــا بیــان اینکــه کاهــش یک 
درصــدی تلفــات بــرق باعث آزادســازی 
۱۵۰۰ مگاوات ظرفیت نیروگاهی می شــود، 
افــزود: این امــر موجبات کاهــش آلودگی 
هــوا و جلوگیــری از ســرمایه گذاری های 
 هنگفــت در صنعــت بــرق را فراهــم 

می سازد.
وی بیان کرد: با روند افزایــش گرما مصرف 
انــرژی افزایــش می یابد و گرمــای بیش از 
حد زمین مربوط به افزایــش مصرف انرژی 
است و امیدوارم با مشــارکت خوب  مردم و 
مسئولان باید همانند سال گذشته  در مصرف 
 بهینه انرژی از پیک مصرف برق در تابســتان 

امسال گذر کنیم.

خبر

در پی وقوع ســیل در محور ســوادکوه و منطقه پل سفید که 
عصر ســه شــنبه ۵ تیرماه رخ داد؛ محمدرضا کاظم زاده مدیر 
پدافند غیرعامل و مدیریت بحران ســازمان بهزیستی کشور، 
به نمایندگی از علی محمد قادری معاون وزیر و رییس سازمان 
بهزیستی کشور با حضور در شهرستان سوادکوه استان مازندران 
از منازل مددجویان تحت پوشش بهزیستی در مناطق سیل زده 
در سه روســتا رجه، دهمیان و بایع کلا بازدید و با آنان گفتگو و 
از نزدیک نسبت به برآورد خســارات وارده به مددجویان تحت 

پوشش اقدام کرد.
به گــزارش روابــط عمومــی اداره کل بهزیســتی مازندران؛ 
کاظم زاده مدیــر پدافند غیرعامل و مدیریت بحران ســازمان 
بهزیستی کشور در حاشــیه این بازدید گفت: گزارشی از میزان 
خســارت وارده به منازل و لوازم زندگی مددجویان بهزیستی 

در سوادکوه که در مناطق سیل زده ســاکن هستند در دست 
تهیه اســت و پس از احصای دقیق خســارت برای بررســی و 
 تخصیص اعتبارات در اختیار رییس ســازمان بهزیستی کشور 

قرار می گیرد.
وی افزود:  در روزهای اخیر، بهزیستی استان جهت امداد رسانی 
به گروه هدف آسیب دیده در سیل ضمن بررسی دقیق وضعیت 
این خانواده ها، اطلاع رسانی به خیرین و تشکل های مردمی تحت 
نظارت سازمان جهت جذب مشارکت های مردمی، بازدید روزانه 
از منازل مسکونی جامعه هدف و تأمین مایحتاج و اقلام ضروری 

این خانوارها را در دستور کار خود قرار داد.
کاظم زاده با اشــاره به مهمترین تصمیمات اتخاذ شــده برای 
مددجویان خسارت دیده در سیل سوادکوه، گفت: بهره مندی 
خانواده ها از تســهیلات وام کم بهره و بلاعوض جهت بازسازی 

منازل مددجویان پس از تایید بنیاد مسکن، پرداخت سه برابری 
مســتمری مددجویان تحت عنوان کمک هزینه معیشــتی، 
پرداخت کمــک هزینه موردی برای مددجویان آســیب دیده 
ناشی از سیل و ابلاغ اعتبار بهزیستی استان جهت تامین وسایل 
ضروری زندگی از مهمترین تصمیمات جهت توانمندسازی این 

عزیزان است.
گفتنی اســت در این بازدید؛ کشــوری نماینده مردم شریف 
شهرستانهای سوادکوه، ســوادکوه شمالی، قائمشهر، سیمرغ و 
جویبار در مجلس شورای اسلامی، احمدی مدیرکل بنیاد مسکن 
استان، غلامی فرماندار شهرستان سوادکوه، کارشناس حراست 
سازمان بهزیستی کشور، رجبی معاون پشتیبانی و منابع انسانی 
بهزیستی مازندران و مرادیان رییس اداره بهزیستی سوادکوه نیز 

حضور داشتند.

 مدیر دفترروابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان سمنان 
از راه اندازی پویش سراســری »با انرژی« در اســتان سمنان 

همزمان با سراسر کشور خبر داد.
مهدی زمانی با اعلام این خبر افزود: » با انرژی« که این روزها نام 
آن را زیاد می شنوید، با تکیه به شــعار واحد » با تو ایران روشن 
است« نام پویش سراسری برای کاهش مصرف برق بخش خانگی 

در کشور است.
وی افزود: این پویش برای مدیریت مصرف برق در بخش خانگی 
طراحی شده اســت و از ابتدای اردیبهشــت ماه آغاز و تا پایان 

شهریور سال جاری ادامه خواهد داشت.
زمانی هدف این پویش را کاهش ۱۵ درصدی مصرف برق در ۲۱ 

هفته گرم سال بیان داشت و افزود: مشترکان در صورت همراهی 
با این پویش و کاهش مصرف برق، شانس خود را برای برنده شدن 
در قرعه کشی یکی از ۳۰۰ دستگاه خودروی داخلی و میلیاردها 

تومان جوایز دیگر افزایش می دهند.
وی افزود: در طرح تشویقی که وزارت نیرو برای مدیریت مصرف 
برق این بخش در نظر گرفته اســت، مصرف هر مشترک نسبت 
به بازه زمانی مشابه در سال گذشته سنجیده می شود و به این 
ترتیب که به هر میزانی که در مصرف برق مشترک کاهش دیده 
شود، چهار برابر آن از هزینه های قبض وی کاسته خواهد شد و 
کاهش ۲۵ درصدی در مصرف، به رایگان شــدن قبض علاوه بر 

شرکت در قرعه کشی پویش منجر خواهد شد.

وی افزود: چیدمان صحیح لــوازم برقی در خانه، اســتفاده از 
گزینه بهینه انرژی در دســتگاه های برقــی، تغییر موتورهای 
کولرهای آبــی قدیمی بــه نــوع BLDC و هوشمندســازی 
 منــازل، از عمده تریــن روش هــای کاهش مصــرف برق به 

شمار می روند.
وی خاطر نشان ساخت: برای شرکت درپویش با انرژی مشترکین 
باید نسبت به نصب نرم افزار مربوطه از طریق مراجعه به تار نمای 
www.ba-energy.ir  و ثبت نــام در پویش ۱۵x۲۱ اقدام 

نمایند.
همچنین گفتنی است نصب نرم افزار ســازگار با دستگاه های 

اندروید با اسکن تصویر زیر امکان پذیر است.

  مدیرکل استاندارد ایلام، از صدور ۶ فقره پروانه کاربرد علامت 
اســتاندارد برای فرآورده های واحدهای تولیدی استان، در سه 

ماهه اول سال جاری خبر داد.
 ایلام- یــادگار محمدی با بیان اینکه علامت اســتاندارد ایران 
نشانگر تعهد تولید  کننده به رعایت ضوابط و موازین و استمرار 

انطباق مشخصات کالا با استانداردهای ملی و همچنین اطمینان 
خاطر در مصرف کننده است، اظهار داشت: از ابتدای سال جاری 
تا کنون در جلســات کمیته علائم و کنترل کالای برگزار شده 
در اداره کل اســتاندارد اســتان، تعداد ۶ پروانه کاربرد علامت 
استاندارد ایران برای فرآورده های واحدهای تولیدی استان صادر 

شد. مدیرکل استاندارد ایلام با اشاره به اینکه پروانه های صادر 
شده بیشتر در صنایع ساختمانی و معدنی بوده است، خاطر نشان 
کرد: هر قدر در زمینه گسترش استاندارد سازی در جامعه به ویژه 
محصولات صنعتی، کشــاورزی و خدماتی و ترویج آن تلاش و 

کوشش شود اقتصاد جامعه محکم تر می شود.

محمدی در ادامه عنوان کرد: در طی این مدت نیز ۲ پروانه کاربرد 
علامت استاندارد ابطال و ۵ پروانه نیز تمدید شد.

وی در پایان با اشاره به اینکه رعایت استانداردها کشور را به مسیر 
پیشرفت و توسعه ســوق می دهد، خواستار توجه به این مهم از 

سوی تمام افراد به ویژه واحدهای تولیدی خدماتی شد.

جشن تکلیف فرزندان کارکنان صنعت آب و برق استان مرکزی 
با حضور مدیران ارشد این صنعت و قاریان برجسته کشوری در 

محل اردوگاه باغک شازند برگزار شد.
به گزارش روابــط عمومی شــرکت آب منطقــه ای مرکزی، 
مدیرعامل این شــرکت در حاشیه این مراســم گفت:تعدادی 
از فرزندان همــکار صنعت آب و برق اســتان آغــاز بندگی به 
درگاه خداوند متعال را در این مراســم جشــن مــی گیرند تا 

 آمادگی های لازم از زندگی انســانی را کســب و گام در مسیر 
جدید بگذارند.

مهندس حسین اسدی افزود: فلسفه همه شعایر الهی، از جمله 
جشن تکلیف، نقش تربیتی آن در اصلاح و رشد جامعه انسانی 
است. هر یک از شعایر الهی که قدرت بیشتری در ایجاد جاذبه 
معنوی و حرکت انسان به سوی خوبیها داشته باشد، از اهمیت 

افزونتری برخوردار بوده و بزرگداشت آن ضروریتر است. 

وی جشــن تکلیــف را، فرصتــی بــرای خودســازی در 
جهــت گام برداشــتن بــرای نزدیکــی بــه اندیشــه های 
 آســمانی و اعمــال واجبــات و مســتحبات دین، بــا دقتی 

بیشتر دانست.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای مرکزی در پایان گفت: امروز 
جشن تکلیف برای ۳۳۰ دختر و پسر فرزندان کارکنان  صنعت 
آب و برق برگزار شــد که علاوه بــر اینکه نکات ارزشــمندی 

در خصوص اهمیت تکلیــف و بندگی، اهمیــت نماز، حجاب 
و عفاف مطرح شــد برنامه های شــاد و خوبی همراه با اجرای 
 مســابقه و اهدای جوایز نیز برگزار شــد که مورد استقبال آنها 

قرار گرفت.
گفتنی است، قرائت قرآن توسط قاریان ممتاز کشوری و اجرای 
برنامه های متنوع فرهنگی و ورزشی با اهدای جوایز از برنامه های 

دیگر این محفل معنوی بود.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

بازدید میدانی نماینده رییس سازمان بهزیستی کشور از منازل مددجویان در مناطق سیل زده شهرستان سوادکوه

با انرژی؛ پویشی 21 هفته ای با میلیاردها تومان جایزه ارزشمند

مدیرکل استاندارد ایلام:  صدور ۶ پروانه کاربرد علامت استاندارد در ایلام

مراسم جشن تکلیف فرزندان صنعت آب و برق استان مرکزی برگزار شد

مدیرکل کتابخانه های عمومــی ایلام از راه اندازی مراکز مشــاوره و اجرای طرح »راه 
زندگی« در استان خبر داد.

 ایلام- سمیه حیدری در نشست سراسری مدیران کل کتابخانه های عمومی و کمیته 
امداد به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شــد اظهار داشت: کتابخانه ها به مانند گذشته 
دیگر تنها یک مخزن و سالن مطالعه نیست، بلکه به عنوان یک مرکز فرهنگی اجتماعی 

پویا فعالیت می کند.
وی با بیان اینکه در کتابخانه های نسل جدید ۶۰ نوع خدمت قابل ارائه است، افزود: امانت 
دادن کتاب و استفاده از سالن مطالعه یکی از خدمات کتابخانه های نسل جدید است. 

سطوح مختلف حوزه فرهنگ و اجتماع در کتابخانه قابل دسترسی است.
مدیرکل کتابخانه های عمومی ایــلام گفت: در همکاری با کمیتــه امداد قصد داریم 
اتاق های مشــاوره و خدمات مشــاوره ای گســترش پیدا کنند. دوره های آموزشی و 
کارگاه های متنوعی در بحث کسب وکار و مشــاغل برگزارکردیم تا مخاطبان بتوانند 
کسب وکارهای کوچک و آموزشی را تجربه کنند. همچنین بخش کودک در کتابخانه 
عمومی وجود دارد و فعالیت هایی مانند محافل ادبی، قرآنی برگزار می شود. با راه اندازی 
مراکز مشاوره در کتابخانه های عمومی شاهد کاهش هزینه مشاوره و استفاده مردمی از 
ظرفیت کتابخانه ها خواهیم بود. همچنین با اجرای این طرح پاخور کتابخانه ها افزایش 

پیدا می کند و ظرفیت کتابخانه های عمومی به جامعه بیشتر شناسانده می شود.
حیدری عنوان کرد: هدف اصلی ایجاد کلینیک رز، ارائه مشاوره در کتابخانه های عمومی 
برای ارائه خدمات به مددجویان کمیته و عموم مردم و همکاری در برگزاری رویدادهای 

فرهنگی است.
وی تصریح کرد: از تعهدات نهاد کتابخانه های عمومی می توان به ارائه تسهیلات لازم به 
منظور عضویت رایگان مددجویان تحت پوشش با پرداخت کارت بهاء و ارائه کد تخفیف 
۴۰ درصدی برای عضویت کارکنان کمیته امــداد و خانواده های آنان در کتابخانه های 
عمومی و همچنین حمایت از کتابخانه های عمومی واجد شرایط کمیته در استان ها در 
قالب کتابخانه های عمومی مشــارکتی و کمک به تأمین منابع مورد نیاز کتابخانه های 

نهاد با تأکید بر آسیب های اجتماعی اشاره کرد.
مدیرکل کتابخانه های عمومی ایلام یادآور شد: علاوه بر مددجویان کمیته امداد، شرکت 
کارکنان کتابخانه و اعضا در کلاس ها و کارگاه های توانمندســاز رایگان و در خصوص 
خدمت مشــاوره فردی به کارکنان نهاد ۴۰ درصد و برای اعضای کتابخانه ۳۰ درصد 

تخفیف درنظر گرفته شده است.
وی در پایان از مجموعه کمیته امداد در خصوص همکاری در راه اندازی مراکز مشاوره و 

اجرای طرح »راه زندگی« تقدیر کرد.

مدیرکل کتابخانه های عمومی ایلام خبر داد؛ راه اندازی مراکز مشاوره و اجرای طرح »راه زندگی«در ایلام

استان ها
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فناوری و 
اطلاعات

افزایش ۲ برابری ظرفیت اینترنت در هزار روز خدمت
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در تشــریح عملکرد این وزارتخانه به افزایش ۲ 
برابری ظرفیت اینترنت کشور از ۵.۴ به ۱۰.۷ و افزایش نقاط حضور بین الملل شرکت 

زیرساخت که به ارتقا کیفیت و پایداری اینترنت منجر می شود اشاره کرد.
عیسی زارع پور طی سلسله گزارش هایی در شبکه اجتماعی ایرانی خود به شرح بخشی 
از عملکرد این وزارتخانه در »هزار روز خدمت« پرداخت و نوشــت: از دیگر اقدامات 
صورت گرفته برای توسعه و پایداری شبکه مادر ارتباطی کشور در هزار روز گذشته، 
ایجاد ۱۹ »نقطه حضور« جدید شرکت ارتباطات زیرساخت و ۸ مرکز پشتیبان آن 

در شهرهای مختلف است.
وی افزود: یکی از اقدامات مهم برای افزایش کیفیت شبکه، اصلاح مهندسی شبکه و 
تمرکززدایی ترافیک از تهران بود که با اقدامات صورت گرفته همچون توسعه ۵ برابری 
ظرفیت IXP های استانی و تشویق خدمات مهم ملی به توزیع ترافیک خود، شاهد 

افزایش ۳ تا ۴ برابری ترافیک این نقاط هستیم.
وزیر ارتباطات تأکید کرد: تنوع بخشی به مسیرهای ورودی اینترنت به کشور، افزایش ۲ 
برابری ظرفیت اینترنت کشور از ۵.۴به۱۰.۷ و افزایش نقاط حضور بین الملل شرکت 
زیرساخت از اقدامات مهم برای ارتقا کیفیت و پایداری اینترنت است که باعث شد 

برخلاف گذشته، قطعی لینک های بین الملل، شبکه را دچار مشکل نکند.
زارع پور با بیان اینکه بعد از سال ها در دولت سیزدهم دوره نوسازی و ارتقا زیرساخت 
برق مراکز حساس در شبکه مادر ارتباطی کشور نیز در دستور کار قرار گرفت، تصریح 
کرد: تأمین بیش از ۳۰ دستگاه ژنراتور پرظرفیت، دهها UPS و ۵ هزار بلوک باتری برای 

مقاوم سازی مراکز حساس در مقابل قطع برق از جمله این اقدامات است.

دانش بنیان ها در اولویت تخصیص ارز دولتی 
معاون حقوقی وزیر صنعت، معدن و تجارت خوزستان گفت: اولویت در تخصیص ارز 

دولتی با واحدهای تولیدی است که محصولات دانش بنیان تولید می کنند.
محمد رضا سجادیان در حاشیه افتتاح واحد تولیدکننده پمپ میله ای مکشی )SRP( در 
محل شهرک شماره سه اهواز در گفت وگو با خبرنگار ایرنا بیان کرد: یکی از دغدغه های 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان تامین ارز دولتی است که وزارت صمت اولویت تخصیص 
آن را برای واحدهای دانش بنیان در نظر گرفته است. وی گفت: وزیر صمت تخصیص ارز 
برای تولیدکنندگان را در اولویت برنامه کاری این وزارتخانه قرار داده است و طرح های 

دانش بنیان در اولویت تخصیص ارز هستند.
سجادیان ادامه داد: طرح صنعتی اریس اکسین که امروز مورد بهره برداری قرار گرفت با 
تکنولوژی روز دنیا و زیرساخت دانش بنیانی و بومی سازی صد درصد کشور ساخته شده 
است. معاون حقوقی وزیر صمت اظهار کرد: جای خوشحالی است که با کمک استانداری 

و مسئولان استان این طرح به سرانجام رسید.
وی ادامه داد: این طرح تولیدی در کنار ایجاد اشتغال برای استان در جلوگیری از خروج 
ارز و افزایش تولید نقت در خوزستان بسیار اثر گذار است. بر اساس این گزارش و به گفته 
رییس پارک علم و فناوری خوزستان در حال حاضر ۴۲۷ شرکت فناور در پارک علم و 

فناوری و ۱۵۰ شرکت دانش بنیان در خوزستان فعالیت دارند.
شرکت "ارُیس اوکسین" تولید کننده بزرگ پمپ میله ای مکشی )SRP( امروز با حضور 
محمد مخبر سرپرست ریاست جمهوری در اهواز بهره برداری شد ، مساحت آن پنج 
هزار و ۵۰۹ مترمربع است که برای ایجاد این واحد تولیدی هفت هزار و ۲۵۰ میلیارد 

ریال سرمایه گذاری شده و ۱۶۴ نفر به صورت مستقیم مشغول به کار خواهند شد.

رشد بازگشت نخبگان در دولت سیزدهم 
رییس بنیاد ملی نخبگان گفت: طی ۲ سال )در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱( ، هزار 
و ۱۹۱ نفر از متخصصان و  نخبگان به کشور بازگشتند که به لحاظ تعداد سال، آمار 
خوبی است. روح الله دهقانی فیروزابادی در نشست خبری علمی و فناورانه هیات 
دولت که امروز در ساختمان کوثر برگزار شد، در پاسخ به سوال مهر مبنی بر اینکه 
در دولت سیزدهم چقدر بستر برای بازگشت نخبگان فراهم شد و آمار بازگشت 
نخبگان چقدر بوده است، گفت : یکی از سیاست های جدی علمی و فناوری در 
دولت سیزدهم آماده کردن فضا برای همکاری متخصصان ایرانی خارج از کشور و 

دانشجویان ایرانی خارج بوده است.
وی با اشاره به اینکه نگاه دولت این بوده که هر ایرانی در هر جای دنیا علاقه مند به 
کشور و جزیی از ایران است، گفت: در این مسیر ۳ کار عمده انجام شده که تشریح 
می کنم. رییس بنیاد ملی نخبگان اولین اقدام را تدوین و تصویب آیین نامه جامعی 
در حمایت از نخبگان برای اســتخدام و حمایت های تخصصی و بورس نخبگان 
عنوان کرد و گفت: مساله دوم این است که ما در معاونت سامانه ای به نام کانکت 
برای ارتباط با متخصصان ایرانی خارج از کشور داریم که در این دوره ارتقا یافت 
و ۴ برابر بودجه به آن تخصیص داده شد. از سوی دیگر پروژه های فناورانه ای در 
قالب جایگزینی خدمت سربازی برای نخبگان تعریف شد و معاونت علمی حمایت 
های تسهیلاتی را از نخبگان داشت. دهقانی در ادامه اعلام کرد که طی سال های 
۱۳۹۵ تا ۱۴۰۰ یعنی ۶ سال ۲ هزار و ۲۴۰ نفر از متخصصان و دانش آموختگان 
ایرانی خارج از کشور از ۲۰۰ دانشگاه برتر به ایران بازگشتند در حالی که طی ۲ 
سال )در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱( ، هزار و ۱۹۱ نفر از متخصصان  و نخبگان به 
کشور بازگشتند که به لحاظ تعداد سال، آمار خوبی است. دهقانی با اشاره به جذب 
۱۷۰ نفر از نخبگان بازگشته به کشور به عنوان هیات علمی در دانشگاه ها گفت: 
همچنین قریب به ۲۵۰ عنوان پروژه برای همکاری برون مرزی با نخبگان خارج 

از کشور در قالب پروژه جایگزین سربازی تعریف شد.

انویدیا وارد خاورمیانه شد
انویدیا قــراردادی برای اســتفاده از فنــاوری هوش مصنوعی این شــرکت در 
دیتاســنترهای گروه مخابراتی قطــری اوریدو )Ooredoo( در پنج کشــور 

خاورمیانه منعقد کرده است.
به گزارش ایسنا، این توافق به منزله نخستین قرارداد بزرگ انویدیا در منطقه ای 
است که واشنگتن صادرات تراشه های آمریکایی پیشرفته را به آن محدود کرده 
تا مانع از آن شود که شرکتهای چینی از کشورهای خاورمیانه به عنوان در پشتی 

برای دسترسی به جدیدترین فناوری هوش مصنوعی استفاده کنند.
اوریدو در بیانیه ای اعلام کرد گروه مخابراتی اوریدو، نخستین شرکت در خاورمیانه 
خواهد بود که قادر می شــود به مشتریان دیتاســنترهای خود در قطر، الجزایر، 
تونس، عمان، کویت و مالدیو، دسترسی مســتقیم به هوش مصنوعی و فناوری 

پردازنده گرافیکی انویدیا را فراهم کند.
رونی واسیشتا، نائب رئیس ارشــد انویدیا اظهار کرد: فراهم کردن این فناوری به 
اوریدو اجازه می دهد به مشتریان برای استفاده از اپلیکیشنهای هوش مصنوعی 

مولد، بهتر کمک کند.
این شــرکتها ارزش این قرارداد را که در حاشــیه یک کنفرانس در کپنهاگ در 
۱۹ ژوئن امضا شــد، فاش نکردند. اوریدو همچنین نوع فنــاوری اوریدو که در 
دیتاسنترهای خود نصب خواهد کرد را فاش نکرد و اعلام کرد به موجود بودن و 
تقاضای مشتری بستگی خواهد داشت. آمریکا، صادرات برخی از فناوری انویدیا 
به خاورمیانه را اجازه می دهد اما صادرات پیشرفته ترین تراشه های این شرکت 

را محدود کرده است.
بر اساس گزارش رویترز، اوریدو، یک میلیارد دلار برای تقویت ظرفیت دیتاسنتر 
منطقه ای خود به میزان ۲۰ تا ۲۵ مگاوات اضافی علاوه بر ۴۰ مگاواتی که در حال 
حاضر دارد، سرمایه گذاری کرده و قصد دارد این رقم را تا پایان دهه جاری، سه 

برابر کند.

اخبار

طبــق آخریــن اظهــارات 
اظهــارات وزیــر ارتباطات، 
امــروز تعداد کاربــران فعال 
در ســکوهای داخلــی بیش 
از پنج تا ۱۰ برابر شــده است 
و ایــن توانایی را دارند کــه به ۱۰۰ میلیــون کاربر در 
پیام رســان های داخلی خدمات ارائه دهند. به گزارش 
ایسنا، امروزه عصر، عصر پلتفرم و نفوذ آنهاست که عمق 
راهبردی کشورها را مشخص می کند و بعضا از ظرفیت 

های این فضا برای حکمرانی غفلت شده است.
پلتفرم های بومی چند سالی اســت که تلاش کردند از 
فرصت پیش آمده در طی سالها و البته دولت سیزدهم 
اســتفاده کنند و قابلیت ها، کاربردپذیــری را افزایش 
دهد. بنابراین شــرکت های داخلی تواسته اند در قالب 
پیام رسان، شبکه اجتماعی و موارد دیگر جایگزین هایی 
ارائه دهند که به گفته مسئولان دست کمی از نمونه های 

خارجی ندارند.
 با مروری بر ســال های گذشــته می توان دریافت که 
رشد و توسعه پلتفرم های بومی و نوعی خروج از سلطه 
پلتفرم های خارجی همزمان با شــروع بــه کار دولت 

ســیزدهم به عنوان یکی از وعده های مهم مورد توجه 
قرار گرفت. اما شــاید یکی از مهم ترین اقداماتی که در 
پیشــرفت پلتفرم های بومی و افزایش تعداد کاربرانش 
تأثیر قابل توجهی داشــت آیین نامه حمایت از کسب و 
کارهای اینترنتی در پاییز سال ۱۴۰۱ دانست که در آن 
مشوق ها و امتیازهایی برای توسعه پلتفرم های بومی در 

نظر گرفته شد.
پس از این آیین نامه و اضافه  شــدن قابلیت هایی چون 
تماس تصویری و اینترکانکشــن، کاربران آنها افزایش 
یافت که نشــان از موفقیت پلتفرم های بومی می دهد. 
در این راســتا با توجه به اینکه دولت سیزدهم روزهای 
پایانی خود را می گذراند مســئولان از آخرین وضعیت 
و حمایت های انجام شده در این زمینه توضیحاتی ارائه 

کردند.
به طور مثال عیسی زارع پور - وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات - اخیرا اعلام کرد وزارت ارتباطات در این سالها 
تمام در کنار پلتفرم ها و ســکوهای داخلی بود و کاری 
که باید انجام دهند این است زیرساخت های پردازشی 
و ذخیره سازی را برای آنها فراهم کند. به گفته وی الان 
قریب به ۱۰۰۰ سرور را تأمین و در اختیار آنها قرار داده 
شده حتی  به سمتی حرکت کردند که مرکز داده دومی 

را برای آنها راه اندازی شود.
البته وی در تازه ترین اظهارات خــود به افزایش تعداد 

کاربران ســکوهای داخلی هم اشــاره کرد. زارع پور در 
جلسه علنی اخیر مجلس شــورای اسلامی تأکید کرد: 
امروز تعداد کاربران فعال در ســکوهای داخلی بیش از 
پنج تا ۱۰ برابر شده است؛ به عنوان مثال کاربران حاضر 
در یک پیام رســان به بیش از ۳۰ میلیون و ۵۰۰ هزار 
فعال رسیده و حضور مردم در این پلت فرم های داخلی 

۱۰ برابر شده است.
وزیر ارتباطات بر این باور اســت امروز سکوهای داخلی 

ما این توانایی را دارنــد که به ۱۰۰ میلیــون کاربر در 
پیام رسان های داخلی خدمات ارائه دهند اما قبلا آرزوی 
برخی از مسئولان بود که پیام رسان های داخلی بتوانند 

۲۰ میلیون کاربر داشته باشند.   
بنابراین با توجه اقدامات مهم و کاربردی که در طول سه 
سال گذشته برای پیشرفت این حوزه انجام شده است، 
کارشناسان و مســئولان بر توجه و تداوم این روند در 

دولت های آینده را امری مهم و ضروری می دانند.

کاربران فعال در سکوهای داخلی بیش از پنج تا ۱۰ برابر شد

رشد تعداد کاربران پیام رسان های داخلی
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات از ۵ برابر شــدن ظرفیت مراکز تبادل 
ترافیک کشــور خبر داد و گفت که ظرفیت این مراکز 
از ۶ بــه ۳۰ ترابیت برثانیه افزایش یافــت. به گزارش 
ایسنا، عیسی زارع پور در آیینی که امروز در شهرداری 
فردوسیه شهریار برگزار شد، پروژه فیبرنوری شهرهای 
شاهدشهر، فردوسیه، گلستان و چهاردانگه در استان 

تهران را افتتاح کرد.
وی در این جلسه با اشاره به مباحثی که در این روزها 
درباره زیرســاخت های ارتباطی در این دولت مطرح 
است،  اظهار کرد: شبکه های ارتباطی لایه های مختلفی 
دارد که در یک دهه گذشته قبل از این دولت وضعیت 

برخی از این لایه ها فاجعه بود.
وی با اشاره به  چهار لایه دسترســی، تجمیع )شبکه 
داخل شــهر و استان(، شــبکه مادرارتباطی  و »گیت 
وی« بین الملل به عنوان لایه های اصلی شبکه ارتباطی 
کشور، افزود: در این میان لایه دسترسی در حوزه ثابت 
و شــبکه تجمیع در تعداد زیادی از اســتانها وضعیت 
فاجعه باری  داشت و در حالی که در کشورهای دیگر ۱۰ 

تا ۱۵ سال قبل تر برای استفاده از تکنولوژی فیبرنوری 
اقدام کرده بودند، اما در کشور هیچ اقدامی در این حوزه 

نشده بود.
زارع پور با اشــاره به اینکه ارتباطات همراه به تنهایی  
نمی تواند نیــاز مردم را تامین کنــد، گفت: برای حل 
مشکلات این حوزه کار سختی را آغاز کردیم که نیاز به 
مرد میدان و همدلی ملی داشت. وی با اشاره به اینکه 
پروژه فیبرنوری منازل و کســب و کارها هم اکنون در 
۶۰۰ شهر آغاز شده و ۲۰۰ شهر به اتمام رسیده، افزود: 
این پروژه از زمان آغاز دولت سیزدهم شروع شد تا یک 
یادگار ماندگار از این دولت و رئیس جمهوری شهید در 

حوزه ارتباطات باقی بماند.
وزیر ارتباطات به راه اندازی ۹ هزار ســایت نســل ۴ و 
۴.۵ و آغاز توسعه نسل پنجم و راه اندازی ۱۹۰۰ سایت 
نسل پنجم در دولت سیزدهم اشاره کرد و گفت: در لایه 
تجمیع نیز مشکلات نیمی از استانها حل و نیمی دیگر 
نیز در حال حل است .او از ۵ برابر شدن ظرفیت مراکز 
تبادل ترافیک کشور خبر داد و افزود: ظرفیت این مراکز 

از ۶ بــه ۳۰ ترابیت برثانیه افزایش یافــت. زارع پور به 
افزایش ظرفیت شبکه انتقال و IP شبکه مادر ارتباطی 
کشور هم اشاره کرد و گفت : در این کمتر از سه سال به 
اندازه سی سال قبل از دولت سیزدهم به ظرفیت شبکه 

مادرارتباطی کشور افزوده شده است.
او حجم ترافیک داخل را ۵۰ درصد اعلام کرد و گفت: 
با حمایت از سکوهای بومی، ســهم ترافیک داخل از 
ترافیک مصرفی کاربران از یک چهــارم به ۵۰ درصد 
رســیده اســت  و مجموع ترافیک مصرفی داخلی و 
خارجی کاربران هم دو برابر شده است. وزیر ارتباطات با 
بیان اینکه با این حجم از خدمات، کم انصافی است که 
اینگونه برخورد شود، گفت: این بستر زیرساخت توسعه 
کشور است و در آینده نزدیک تمام مشاغل به این بستر 

منتقل می شوند.
وزیر ارتباطات اظهار امیدواری کرد با پیگیری و تلاش 
مدیران محلی تا پایان سال مشترکان فیبرنوری به ۴ تا 
۵ برابر امروز برسید. در این مراسم همچنین قراردادهای 
اجــرای پروژه فیبرنــوری منازل و کســب و کارهای 

شهرهای ملارد، قدس، ورامین، بومهن، رباط کریم و 
اسلامشهر توسط شهرداران این شهرها با اپراتورهای 
منتخب به امضا رســید. بر این اســاس،  در شهرهای 
مذکور، ظرف مدت ۸ ماه بــا نزدیک به ۱۲۰ کیلومتر 
حفاری و داکت گذاری توسط اپراتور ایرانسل، بیش از 

۱۰۳ هزار خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرار گرفتند.
وزیر ارتباطات با ســفر به بجنورد، پــروژه فیبرنوری 
منازل و کســب و کارها در همه شــهرهای خراسان 
شمالی را افتتاح کرد و ۱۴۷ هزار خانوار شهری در ۲۵ 
شهر این استان به اینترنت با ســرعت هزارگیگابیتی 
دسترسی پیدا کردند. پروژه فیبرنوری منازل و کسب 
و کارها در بیش از ۶۰۰ شهر کشور آغاز شده و در ۲۰۰ 
شهر به پایان رسیده اســت و بعد از ۱۰ هزار کیلومتر 
داکت گذاری و فیبرکشی، پوشش از ۸ میلیون خانوار 
فراتر رفته اســت. مطابق برنامه تا پایان امسال میزان 
پوشش فیبرنوری از طریق ۱۰ اپراتور ارتباطی دارای 
پروانه یکپارچه شبکه و خدمات به ۱۴ میلیون خانوار 

می رسد.

محققان آژانس فضایی اروپا با استفاده از گردوغبار شهاب 
سنگ ۴.۵میلیارد ساله آجری مشابه قطعه اسباب بازی 
لگو با چاپگر ۳ بعدی ساختند تا روشی نوین برای ساخت 

سازه روی ماه و مریخ را بررسی کنند.
محققان آژانس فضایی اروپــا)ESA( با الهام از آجرهای 
اسباب بازی لگو، پدها و ســرپناه هایی برای فضانوردان 
در برنامه آرتمیــس طراحی کرده انــد. محققان برای 
بررسی قابلیت اجرایی استفاده از این مواد فضایی جهت 
ساخت و ساز آجرهایی را با استفاده از غبار شهاب سنگ با 
چاپگر ۳ بعدی ساختند که شباهت زیادی به بلوک های 

اسباب بازی لگو دارد. هدف از انجام این فرایند آزمایش 
امکان اســتفاده از مواد مذکور برای ساخت سازه هایی 
کوچک است. محققان سازمان فضایی اروپا همراه ناسا 
فناوری های چاپ ۳ بعدی مختلفی را برای ارزیابی ساخت 
قطعات با استفاده از مواد روی ماه یا مریخ بررسی کردند. 
هرچند استریولیتوگرافی برای قطعات کوچک و فرمت 
های بزرگ ساختمان سازی با چاپگرهای ۳ بعدی به کار 
رفته اما تاکنون ساخت آجر آزمایش نشده بود. هرچند 

ساخت آجر با ترکیبی از غبار در ماتریکس پلیمری فرایند 
تازه ای نیست، اما پیش بینی می شود تست های پیش رو 
روی آجرها چشم انداز ارزشمندی از ثبات و ماندگاری آنها 
در شرایط فضایی سخت فراهم کند. هرچند سازه های 
واقعی روی ماه به تدریج با مواد موجود در محل ساخته 
می شود اما چالش اصلی آن اســت که آیا مواد فضایی را 
می توان برای ساخت سازه در فضا به کار برد یاخیر. ماده 
اولیه روی ماه رگولیت است که هرچند نمونه ای از آن روی 

زمین وجود دارد، اما بسیار محدود است و در مأموریت های 
آپولو به سیاره خاکی ارسال شده است. بنابراین محققان از 
شهاب سنگ ها که یک ماده فضایی مشابه هستند استفاده 
کردند. آنها شهاب سنگ را به گرد وغبار تبدیل و با مقدار 
اندکی پلی لاکتید و رگولیت ترکیب کردند تا آجرهای ۳ 
بعدی مشابه بلوک های لگو را چاپ کنند. شهاب سنگ 
استفاده شده در این فرایند حدود ۴.۵ میلیارد سال قدمت 
دارد و در سال ۲۰۰۰ میلادی در شمال غرب آفریقا کشف 
شده بود. این شهاب سنگ حاوی عناصر مختلفی از جمله 

دانه های فلزی و غیره است.

شرکت هواوی حدود ۹۰۰ میلون دستگاه فعال در چین 
دارد و به این ترتیب سلطه شرکت آمریکایی اپل بر بازار 
این کشور را به خطر می اندازد. ریچارد یو مدیر بخش 
کسب و کار مصرف کنندگان هواوی چند ماه قبل اعلام 
کرد حدود ۹۰۰ میلیون گجت هواوی با سیستم عامل 
هارمونی در چین فعال هســتند. فروش موبایل های 
پرچمدار هوای در ۵ماهه نخســت ۲۰۲۴ میلادی ۷۲ 
درصد رشد کرده است. این ارقام نشــان دهنده رشد 

فروش موبایل های هواوی از زمان عرضه »میت ۶۰پرو« 
هستند که تراشه ۷نانومتری در آن به کار رفته بود که 
مقامات آمریکایی تصور نمی کردند شرکت های چینی 
قادر به توسعه آن باشند از آن زمان کسب وکار هواوی 
رونق گرفت و همین امر به ۵ برابر شــدن سود شرکت 
چینی کمک کرد در نتیجه ســهم اپل و رقبای دیگر از 

بازار موبایل کشــور را تصاحب کند. هواوی قصد دارد 
جانشین این موبایل یعنی میت ۷۰ را نیز تا پایان سال 
جاری میلادی به بازار عرضه کند. احتمالا موبایل جدید 
با سیستم عامل Harmony OS Next فعال می شود 
که ارتباطات باقیمانده با اندروید را قطع می کند. به گفته 
یو هوآوی قصد دارد نسخه بتا این سیستم عامل را در 

ماه آگوست برای مصرف کنندگان عرضه کند. هواوی 
در سال های اخیر سیستم عامل هارمونی را به فراتر از 
موبایل ها برد و در محصولات مختلف از ساعت هوشمند 
تا تلویزیون به کار گرفت. این شرکت چینی حدود ۱۱ 
میلیون گجت پوشیدنی در سه ماهه نخست بارگیری 
کرد و به این ترتیب از سامســونگ جلو زد. همین امر 
کمک کرد سیستم عامل هارمونی در سه ماهه ژانویه-

مارس سهمiOSاپل از بازار چین را تصاحب کند.

سخنگوی دولت گفت: طرح تصویب منطقه بین المللی 
نوآوری ایران را در دستور کار داریم که در آن حمایت 

ویژه ای از دانش بنیان ها خواهد شد.
به گزارش خبرنگار مهر، علی بهادری جهرمی در نشست 
خبری علمی و فناورانه هیأت دولت که امروز با حضور 
روح الله دهقانی فیروزآبــادی معاون علمی و فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری و دکتر محمد 
اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی برگزار شد، اظهار 
کرد: توسعه علمی در کشــور یکی از محورهای کلان 
در سیاست های علم و فناوری شــهید رئیسی بود. در 
بسیاری از اوقات در دانشــگاه ها و پژوهشگاه ها علم و 

فناوری به محصولات فناورانه منتج نمی شد که شهید 
رئیسی نسبت به تبدیل علم به محصول قابل استفاده 

تاکید داشتند.
سخنگوی دولت ضمن اشاره به اینکه در سال ۱۴۰۲ 
نزدیک بــه ۱۲ آئین نامــه موضوعی برای توســعه 
دانش بنیان در حوزه های صنعت، معدن، کشاورزی و... 
تصویب شد، افزود: یک محور دیگر در دولت سیزدهم 
که مورد تاکید شهید رئیسی بود، نگاه به فناوری های 
آینده و نوظهور بود و احکامی در برنامه هفتم توســعه 

برای فناوری هــای نوظهــور مثل کوانتــوم، هوش 
مصنوعی، میکروالکترونیک در نظر گرفته شده است.

بهــادری جهرمی حوزه هــوش مصنوعــی را یکی از 
اولویت های راهبردی دولت سیزدهم برشمرد و گفت: 
در همین راستا شورای ملی هوش مصنوعی تشکیل و 
کلیات سند در شورای عالی انقلاب فرهنگی ایجاد شد.

وی با اشاره به اینکه بعد از تصویب قانون جهش تولید 
دانش بنیــان بلافاصله تصویب تک تــک آئین نامه ها 
در دســتور کار قرار گرفت، تصریح کرد: ۱۵ آئین نامه 

و دستورالعمل در ســال اول اجرای قانون به تصویب 
رسید و جلســات متعدد تشکیل شــد و شورای عالی 
فناوری دانش بنیان ها در طی دو ســال ۳ جلســه با 
 رئیس جمهور تشکیل داد و ۳۵ جلسه نیز کارگروه ها

 برگزار شد.
سخنگوی دولت گفت: دو آئین نامه بورسیه تخصصی 
و تســهیل در جذب دانشــجویان خارجــی امروز در 
دستور کار هیأت قرار گرفت و همچنین طرح تصویب 
منطقــه بین المللی نــوآوری ایران را در دســتور کار 
 داریم کــه در آن حمایــت ویــژه ای از دانش بنیان ها

 خواهد شد.

تهران- ایرنا- مدیرکل دفتر سیاســتگذاری و برنامه ریزی 
فرهنگی و اجتماعی وزارت علوم مسئولیت پذیری اجتماعی 

را پیش شرط ورود به عرصه نوآوری اجتماعی دانست.
به گزارش ایرنا از وزارت علوم، محمدمهدی ذوالفقارزاده در 
مراسم اختتامیه اولین رویداد ملی نوآوری اجتماعی راه نو 
اظهار داشت: نوآوری اجتماعی و فرهنگی و فرهنگ نوآوری 
یکی از اولویت های پنج گانه مورد تأکید وزارت علوم است و در 
این راستا برنامه هایی؛ از جمله برگزاری رویداد راه نو طراحی 
و برای حمایت از اجرای آن به ستاد مبارزه با مواد مخدر ارائه 

شد. وی رویکرد این رویداد را بهره گیری از ظرفیت ذینفعان 
و اســتفاده از ایده های نوآورانه آنان در راســتای کمک به 
حل مسأله اعتیاد دانست و افزود: به میدان آمدن ذینفعان 
می تواند نقش و کارکرد به مراتب بالاتری در حل مســأله 

داشته باشد.
ذوالفقــارزاده بــا تأکید بر ضــرورت تحقق مســئولیت 
اجتماعــی دانشــگاه در قبــال موضوعات مهــم جامعه 

اظهار داشــت: آنچه در نــوآوری اجتماعی مهم اســت، 
ادارک مسئولیت پذیری اجتماعی اســت. به عبارت دیگر 
 مسئولیت پذیری اجتماعی پیش شرط ورود به عرصه نوآوری

 اجتماعی است.
وی با اشاره به سالروز شهادت شهید دکتر مصطفی چمران 
و ضمن گرامی داشت یاد و خاطره این شهید بزرگوار، شهید 
چمران را مصداق بارز مسئولیت پذیری اجتماعی دانست که 

علی رغم جایگاه علمی رفیع خود در هر عرصه ای که شرایط 
جامعه ایجاب می کرد، به عنوان شخصیتی مؤثر در صحنه 

حاضر می شد.
مدیرکل دفتر سیاســتگذاری و برنامه ریــزی فرهنگی و 
اجتماعی وزارت در ادامه از تدوین آیین نامه اعطای نشــان 
مســئولیت اجتماعی خبر داد و افزود: نشــان مسئولیت 
اجتماعی دانشــگاه با رویکرد وزن بخشیدن به کنش های 
مسئولانه دانشگاه ها و دانشگاهیان در ارتباط با نظام مسائل 

جامعه طراحی شده است.

وزیر ارتباطات اعلام کرد:

افزایش ۵ برابری ظرفیت مراکز تبادل ترافیک ارتباطی 

شهاب سنگ ۴ میلیارد ساله به آجر تبدیل شد

رقابت هواوی و اپل در چین بالا گرفت

ایجاد »منطقه بین المللی نوآوری ایران« در دستور کار 

مسئولیت پذیری، پیش شرط ورود به عرصه نوآوری اجتماعی است
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تا به حال به اين موضوع فكر كرده ايد كه 
مــي توانيــد از زبالــه هايتـان درآمدزايي 
داشته باشيد؟ آيا تا به حال به زباله ها به 
شكل پول و سرمايه نگاه كرده ايد؟ هر روز 
در آشپزخانه با حجم زيادي از زباله هايي 
مثل پوست خربزه، هندوانه، پوست سيب، پوست موز و تفاله هاي 
چاي و... مواجه هستيم كه با كرم هاي كمپوست مي توان تمام اين 
زباله ها را بازيافت و تبديل به كود مورد نياز گياه هاي خانگي كرد. در 
واقع بدون هيچ هزينه اي مي توانيد هم از شر زباله هاي خود راحت 
شويد و هم با اين روش كودهاي توليدي خود را به فروش برسانيد 
و كسب درآمد كنيد. توليد كرم كمپوست )ارگانيك( از زباله هاي 
خانگي بيش از دو دهه است كه در اروپا و آمريكا رواج يافته است. 
اين محصول بازيافتي از زباله ها چند سالي مي شود كه در كشور ما 
نيز رايج است. » كمپوست كرمي« حاصل فعاليت بيولوژيك نوعي 
كرم خاكي است. اين جانور با تغذيه از زباله هاي  تر آنها را به كود آلي 
و مغذي تبديل مي كند و در حال حاضر نيز اين كود به عنوان يكي از 

بهترين كودهاي ارگانيك در دنيا به شمار مي رود. 

  پول درآوردن از زباله
به گفته امير دهلوي فعــال حوزه توليد كود ارگانيك بر اســاس 
آمارهاي جهاني سالانه در آشپزخانه هر خانه بيش از 90 كيلوگرم 
زباله از مواد طبيعي توليد مي شــود كه به راحتي مي توان آنها را 
به كمپوســت تبديل كرد. وي در رابطه با توليد كرم كمپوست به 
»كسب و كار« مي گويد: براي توليد كرم بايد تخم كرم را از گلخانه ها 
خريداري كرد و بعد داخل يك مخزن مخصوص يا هر نوع سطل 
پلاستيك ريخت و بعد از آن هر نوع زباله خانگي  مثل پوست ميوه 
يا حتي زباله هاي خشك را به عنوان غذا در مخزن كرم ريخت. اين 
توليد كننده كود ارگانيك با اشاره به اينكه كرم زباله خوار با هر 100 
گرم زباله اي كه مي خورد، 70 درصد از آن را با آنزيم هاي گوارشي 
خود مخلوط و آن را دفع مي كند، ادامه مي دهد: اين فضولات همان 
كمپوست ها هستند كه از آنها به عنوان كود محصولات ارگانيك 
استفاده مي شود و قيمت آنها به ازاي هر كيلو بين 2 تا 3 هزار تومان 
است. وي با تاكيد بر اين موضوع كه اين كرم ها نه بو دارند و نه ديده 
مي شوند، ادامه مي دهد: اين كرم هاي كوچك حتي بوي بد زباله ها 
را مي گيرند و كودهايي كه از اين روش به دست مي آيد، فاقد هرگونه 
قارچ، علف هاي هرز و ارگانيسم هاي نامناسب براي رشد گياهان 
است. به گفته امير دهلوي ورمي كمپوست علاوه بر قابليت بالا بر 

جذب آب، شرايط مناسب براي دانه بندي و قدرت نگهداري مواد 
غذايي مورد نياز گياهان را فراهم مي كنند و اين كرم قابليت اين را 

دارد كه در طول يك ماه از 6 عدد به 260 عدد برسد. 

  تقويت گياهان خانگي با كودهاي دست ساز
اين توليد كننده كود ارگانيك، توليد كمپوست خانگي را براي محيط 
زيست بسيار مناسب مي داند و مي افزايد: بر جا ماندن حجم عظيمي 
از پسماندها تبديل به يكي از معضلات مهم شهري شده است كه 
در توليد خانگي اين كودها زباله هاي خانگي به جاي اينكه خروار 

خروار جمع شوند و خطر ساز شوند، مي توانند كاركرد توليد پيدا 
كنند و براي اهل خانه درآمدزا باشند. دهلوي با تاكيد بر اين موضوع 
كه اين كودها تاريخ مصرف ندارند، ادامه مي دهد: اهل خانه به جاي 
اينكه براي تقويت گياهانشــان و خريد كودهاي شيميايي هزينه 
كنند، مي توانند از كودهاي ارگانيك توليد خودشان استفاده كنند و 

كودهاي اضافي را نيز به گلخانه ها بفروشند. 
وي با اشــاره به اين موضــوع كه در كشــورهاي اروپايي خود 
شــهرداري ها امكانات و تجهيــزات كمپوســت را در اختيار 
شهروندان قرار مي دهند و با شيوه هاي تشويقي كودهاي توليد 

شده را مي خرند، مي گويد: اما در ايران اين محصول هنوز جديد 
است و برايش بازاريابي نشده اســت با اين وجود همين ميزان 
توليد خانگي هم مي تواند درآمدزا باشد به شرط آنكه به صورت 

خشك و دسته بندي شده به فروش برسد. 

  منبع غذايي مناسب براي دام و طيور
دهلوي درباره توليد انبــوه اين محصــول و كاربرد هاي ديگر آن 
مي گويد: اين كرم ها فقط براي توليد ورمي كمپوست مورد استفاده 
قرار نمي گيرند بلكه منبع غني پروتئين نيز هستند. به گفته اين 

توليد كننده ارگانيك 70 درصد از بدن آنها از پروتئين تشكيل شده 
است در حالي كه گوشت قرمز تنها 18 درصد پروتئين دارد بنابراين 
اين كرم ها مي توانند منبع غذايي مناسب براي دام و طيور نيز باشند. 
وي در ادامه صحبت هاي خود به اين موضوع نيز اشاره مي كند كه 
قبلا از طرف دولت برحسب مقياس زمين هاي كشاورزي به آنها كود 
تعلق مي گرفت اما مدتي است كه اين كار متوقف شده است و در حال 
حاضر كشاورز با معضل كمبود كود مواجه است كه توليد يا خريد اين 
كود حتي مي تواند براي كشاورز نيز هم ارزان تر و مقرون به صرفه تر 

و البته مفيد تر باشد. 

از زباله هاي خود درآمدزايي كنيد

كرمهاييكهشماراثروتمندميكنند

كشاورزي

هواي آلوده، غذاي ناسالم، آب آلوده 
و خاك مملــو از ســموم و كودهاي 
شيميايي؛ همه و همه باعث شده است 
كه تندرست ماندن در ايران خيلي هم 
آسان نباشد. اما اين تمام ماجرا نيست. 
مردم ايران سال هاست كه با آلودگي هوا و مواد غذايي ناسالم 
سر مي كند كه بزرگ ترين عامل و زمينه ساز بيماري هايي چون 
سرطان، سكته هاي مغزي و قلبي است. چندي پيش اعلام شد 
كه ظرف 20 ســال آينده در ايران ميزان ابتلا به سرطان 80 

درصد افزايش مي يابد. 
چندي پيش در ايران اســتفاده از روغــن پالم در محصولات 
لبني خبرساز شــد. روغني كه به دليل بهاي پايين، در برخي 
محصولات لبني جايگزين چربي طبيعي مي شود. روغن پالم 
بر روي سيستم هاي قلبي و عروقي رسوب مي كند و مي تواند 
سرطان زا باشد. خبر از سوي شماري از مقام هاي دولتي تاييد 
شد، توليدكنندگان در ابتدا منكر استفاده از اين روغن شدند 

و وزارت بهداشت از نظارت جدي بر صنايع لبني خبر داد. 
از سوي ديگر موارد زيادي گزارش شده كه محصولات لبني از 
جمله شير، خامه و پنير خامه اي پيش از انقضاي تاريخ مصرف، 
فاسد شده اند. مشــاور مديرعامل صنايع شير ايران دليل اين 
مشكل را رعايت نكردن زنجيره سرما از لحظه توليد تا رسيدن 
به دست مشتري مي داند. به اين مجموعه حالا بايد خاك ناپاك 

و آلودگي هاي تغذيه اي را اضافه كرد. 
شير و مواد لبني آلوده به روغن پالم، برنج هاي وارداتي آلوده، 
سبزيجات و صيفي جات آبياري شده با فاضلاب، گوشت هاي 
وارداتي تاريخ مصرف گذشــته و اســتفاده از رنگ دانه هاي 
مصنوعي در صنعت تخم مرغ تنها بخشي از پرونده قطور مواد 

غذايي غيرايمن در ايران است. 

غذاي سالم مصرف نمي كنيم
به گفته هاله يحيي زاده، نايب رئيس ســازمان نظام مهندسي 
و منابع طبيعي اســتان تهــران مردم در ايران غذاي ســالم 
مصرف نمي كنند چرا كــه آلودگي هاي تغذيــه اي به غير از 
رنگ ريزه هاي مصنوعي، اســتفاده از داروها، آنتي بيوتيك ها 
و هورمون ها در صنعت مرغداري كشور را نيز در بر مي گيرند.

اين كارشناس مواد غذايي در گفت وگو با كسب و كار با اشاره به 
اينكه يكي از بزرگ ترين معضلاتي كه در حال حاضر در صنعت 
مرغداري بيداد مي كند، مصرف بي رويه آنتي بيوتيك در اين 
صنعت است، بر اين موضع تاكيد دارد كه از زمان مصرف آنتي 
بيوتيك در مرغداري و عرضه گوشت يا تخم مرغ به بازار بايد 
مدت زماني طي شود اما متاسفانه در اكثر مرغداري ها به دليل 
اينكه مرغدار به دنبال سود بيشتر است، اينها دوره گذار را طي 
نمي كنند و بلافاصله بعد از مصرف آنتي بيوتيك گوشت و تخم 
مرغ را وارد بازار مي كنند و از آنجايي كه اين آنتي بيوتيك ها 
كه در صنعت مرغداري از آن اســتفاده مي شــد، شبيه آنتي 
بيوتيك هاي انساني است و همين موضوع باعث مقاوم شدن 

بدن انسان به آنتي بيوتيك مي شود كه اين فرآيند خطرناكي 
براي انسان به شمار مي رود. 

ضعف استاندارد مواد غذايي
يحيي زاده بر اين باور اســت كه ما اصلا غذاي ســالم مصرف 
نمي كنيم و مشــكل اساســي در اين رابطه نيز عدم تعريف 
مشخص براي استاندارد مواد غذايي است. وي با اشاره به اينكه 
در ايران تنها درباره گوشت مرغ فقط استاندارد اجباري است 
و نه درباره تخم مرغ و فراورده هاي جانبي آن، ادامه مي دهد: 
مشــكل اصلي در صنعت تغذيه ما ضعف قوانين است چرا كه 
فقط از نظر آلودگي محصول را مورد بررسي قرار مي دهند نه 

در بحث سالم بودن محصول براي تغذيه مناسب. 

نايب رئيس نظام مهندسي كشــاورزي و منابع طبيعي استان 
تهران وظيفه نظارت بر توليد و پخش مواد غذايي را متوجه اداره 
استاندارد، سازمان دامپزشكي، جهاد كشاورزي، اداره بهداشت و 
سازمان نظام مهندسي مي داند و تاكيد دارد كه نداشتن يك متولي 
نظارت بر سالم بودن محصولات غذايي يكي از مهمترين مشكلاتي 

است كه صنعت غذاي كشور با آن روبه روست. 

گراني عامل بيماري
وي در ادامه صحبت هــاي خود به اين موضوع اشــاره مي كند 
 كه متاســفانه به دليل گراني نهاده هاي دامي، شاهد استفاده از 
رنگ دانه هاي مصنوعي يا سنسيتيك در برخي از تخم مرغ هايي 
هستيم كه به صورت فله اي به بازار عرضه مي شوند و ادامه مي دهد: 

درباره تخم مرغ كه دو عامل باعث رنگ زرده آن مي شوند، يكي نوع 
غذاي مصرفي مرغ و ديگري نژادش و اينكه مرغ هايي كه ما پرورش 
مي دهيم بايد در غذاي آنها درصد ذرت بالا باشــد چرا كه ذرت 
داراي رنگ دانه هاي زرد و نارنجي است و باعث مي شود كه زرده 
تخم مرغ رنگ زردتري به خود بگيرد. وي با تاكيد بر اين موضوع 
كه در رنگ زرده نژاد هم تاثير دارد، مي گويد: درباره تخم مرغ هاي 
رسمي كه از مرغ هاي بومي توليد مي شود، رنگ زرده آن زرد تر 
است و اين نژاد مرغ است كه باعث مي شود كه زرده اين رنگ را 
به خود بگيرد ولي درباره تخم مرغ هاي صنعتي كه در مرغداري ها 
توليد مي شوند، بايد در جيره غذايي آنها ميزان ذرت را بالا در نظر 
بگيريم. هر چه غذاي مرغ داراي ذرت كم و گندم زياد باشد، رنگ 
زرده آن كمرنگ تر است. اين كارشناس مواد غذايي در ادامه به 

گراني نهاده ذرت در بازار اشــاره مي كند و مي گويد: در برخي از 
مرغداري ها در مواد غذايي مرغ هاي خود رنگ ريزه هاي مصنوعي 
مي ريزند كه زماني كه شما تخم مرغ را در ماهيتابه مي شكنيد و 
زرده تخم مرغ به حالت ارغواني درمی  آيد در توليد آن تخم مرغ از 
رنگ دانه هاي سننتيتيك يا مصنوعي استفاده شده است و خوردن 

آن توصيه نمي شود. 
 اين استاد دانشگاه، درج مهر كميسيون بين المللي تخم مرغ، 
نشان انجمن صنفي توليد كنندگان تخم مرغ شناسنامه دار در 
ايران و گواهي نامه هاي بين المللي غذايي بر روي بســته هاي 
تخم مرغ در بازار را از عواملي مي داند كه باعث مي شــود اين 
اطمينان به خريدار داده شــود كه محصولــي كه خريداري 

مي شود يك محصول غذايي سالم است. 

نبود استاندارد مشخص براي مواد غذايي سالم در ايران

سالـممانـدنآسـاننيست
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سبک 
زندگی

يك ميليــون و چهارصد هزار نفر بين 
سنين 10تا 49 سال در كشور بي سواد 
هستند درحالي كه بســياري از اين 
افراد شرايط تحصيل را دارند. نهضت 
سوادآموزي و ساير ارگان هاي آموزشي 
در كشــور هم براي مبارزه با بي سوادي تلاش ويژه اي به عمل 
آورده اند اما از بين بردن كامل اين رقم به گفته رئيس سازمان 
سوادآموزي در كشور به تلاشي 5 ساله نيازدارد. حل مشكلات 
آموزشي سوادآموزان و معايب ســاختاري موجود در نهضت 

سوادآموزي در اين رابطه ضروري است. 
 نهضت سوادآموزي براي گسترش سوادآموزي و افزايش آمار 
باسوادان در ميان بزرگسالان كشور به وجود آمد اما اينكه اين 
نهضت تا چه حد توانست بر ميزان ســوادآموزي كشور تاثير 
بگذارد و از نرخ بي سوادي بكاهد، جاي پرسش و سوال است. 
درحالي كه طرح ها و برنامه هاي متعــددي در قالب برگزاري 
كلاس هاي سوادآموزي در كشور ارائه شده است اما هنوز اين 

برنامه ها به نتيجه اي قطعي و مطلوب دست پيدا نكرده است. 
بزرگســالان به مقتضاي روحيه و ســني كه در آن قرار دارند 
نيازمند فرآيند هاي آموزشــي خاص سن و سال خود هستند. 
نحوه برخورد معلمان با آنها بسيار مهم است. از اين نظر قشري 
كه براي آموزش آنها در نظر گرفته مي شــود بايد از توانايي ها 
و مهارت هاي آموزشــي لازم برخوردار باشد. مثلا حوصله كم 
بزرگسالي و روحيه حساس آنها را بايد سنجيد. با توجه به اينكه 
در اين سن ميزان شور و شوق و نشاط جواني به درس كم است. 
معلم آنها بايد بتواند در آنها ايجاد علاقه و انگيزه كند يا اينكه در 
تدريس به گونه اي عمل كند كه بزرگسال از درس خسته نشود يا 
به اندازه توان يادگيري بزرگسال حجم تدريس را مشخص كند. 
براي همين نوع انتخاب معلم در نهضت سوادآموزي بسيار مهم 
است و نبايد به گونه اي باشد كه تنها در جهت گزينش عده اي 
براي آموزش باشد و دقت لازم در امر گزينش را نداشته باشد. 

يكي از ســالمندان نوع و تدريس معلم را در اين زمينه بسيار 
مهم مي داند و مي گويد: انتظار ما اين اســت كه كلاس درس 
تنها باهدف آموزش برگزار شــود و انگيزه هاي مادي معلمان 
باعث نشود در تدريس به ما كوتاهي كنند يا با آن ساده برخورد 
كنند. مثلا آنها به اين موضع اشاره مي كنند كه در بعضي موارد 
معلم با دادن نمره به بزرگســالان يا همان راضي كردن آنها، 

سعي دارد از اين طريق اعتبار تدريس خود را با نمره بالا ببرد 
بدون اينكه در يادگيري بزرگسالان تلاشي كرده باشد. يكي از 
آنها مي گويد: برخورد توهين آميز معلم من باعث شــده است 
كه با همه علاقه اي كه به درس دارم از حضور در كلاس درس 
خودداري كنم يا اينكه چيزي از محتواي درس ياد نگيرم. وي 
مي گويد: بزرگ ترين آرزوي من داشتن سواد خواندن و نوشتن 
است اما رفتار نامناســبي كه از آن معلم ديدم، فكر سواد را از 

ذهن من بيرون كرد. 
يكي از معلمان نهضت سوادآموزي مي گويد: علت عدم استقبال 

سوادآموزي در ميان بزرگســالان جامعه مشغله كاري و عدم 
اهميت موضوع سواد در ميان مردم است. خانواده ها وقت كافي 
براي سواد نمي گذارند و اكثر امور روزمره خود را بر آن ترجيح 
مي دهند. او ادامه مي دهد:تلويزيون بايد نمونه بزرگســالاني 
كه در تحصيل موفق بوده را به جامعه معرفي كند يا براي آنها 
امتيازاتي در نظر بگيرد تا بقيه هم به درس ترغيب شوند. اين 
معلم نهضت ســوادآموزي ادامه مي دهد: مثلا در نظر گرفتن 
امتيازات براي معلماني كه توانســته اند تعداد زيادي را باسواد 
كنند، در بالا بردن سطح علمي و آموزشي تدريس آنها، تاثير 

بسزايي دارد يا اينكه نحوه امتحان گرفتن به صورتي باشد كه 
ملاك نمره قبولي داشتن سواد خواندن و نوشتن باشد نه صرفا 
پرسش هاي ســخت و امتحان هاي غيراســتاندارد. مشكلات 
مادي در بعضي از خانواده ها مانع از اين مي شود كه آنها فرزندان 
خود را به مدرسه بفرستند و ترجيح مي دهند به آنها شيوه كار و 
تامين خرج خانه را بياموزند كه البته اين موضوع بيشتر مربوط 
به مناطقي است كه از نظر فرهنگي رفتن به مدرسه و سواد از 

جايگاه و اهميت خاصي برخوردار نيست. 
البته در اين رابطه اخيرا رئيس ســازمان نهضت سوادآموزي 

اعلام كرده اســت كه براي كاهش ميزان بي سوادان كشور در 
ســال جاري قصد دارد از طريق بسيج سازندگي براي آموزش 
60  هزار نفر اقدام كندكه به گفته ايشان اگر تحقق يابد 15 تا 
18 درصد كل عملكرد هدف گذاري شــده براي سوادآموزي 
در سال 94 محقق مي شــود. علي باقر زاده علت كمك گرفتن 
از بسيج براي مبارزه با بي ســوادي را كم بودن منابع موجود 
براي سوادآموزي در كشور بيان و تصريح كرده است كه تقريبا 
 5 سال طول مي كشد تا بتوان آمار بي ســوادي در كشور را به 

صفر رساند. 

»كسبوكار«بررسيميكند

موانع ريشه كن كردن بي سوادي

بعضــي بيماري هــا همچــون انواع 
ســرطان،  ام اس، بيماري هاي كليوي 
و د   يگر بيماري هــاي خاص علاوه بر 
تحميــل د   رد    و عوارض جســمي و 
روحي به مبتلايان، بــه د   ليل هزينه 
بر بــود   ن رونــد    د   رمان و بالا بــود   ن قيمــت د   اروهاي 
مخصوص اين بيماري ها، از نظر اقتصاد   ي نيــز افراد    مبتلا 
و خانــواد   ه آنها را تحت تاثيــر قرار مي د   هــد   . تلاش براي 
توليد    د   اخلي اين د   اروها حركتي د   رخور تقد   ير است كه 
تعد   اد   ي از ايرانيان صاحب تخصص با احســاس نياز به قطع 
وابســتگي اين د   اروها از خارج، طي ساليان گذشته پيگيري 
كرد   ه اند    و د   ر حال حاضر اين تلاش با شكسته شد   ن قيمت 
د اروهاي بيولوژيك د   ر د   اخل كشــور و گشايش عرصه هاي 
 صــاد   راتي بــه روي اين قبيــل د   اروها، تلاش آنهــا به ثمر 

نشسته است. 

د   ر توليد    د   اروهاي بيولوژيك، صاحب فناوري و 
خود   اتكا هستيم

د   كتر هاله حامد   ي فر، مد   يرعامل شركت سيناژن كه شركت 
تحت مد   يريت وي بخش عمد   ه د اروهــاي بيولوژيك مورد    
نياز بيماران خاص كشــور را توليد    مي كنــد   ، با بيان اينكه 
صنعت د   اروهــاي بيولوژيك با صنعت د   اروهاي شــيميايي 
تفاوت هــاي اساســي د   ارد    بــه »كســب وكار« مي گويد   : 
د   ر ايــران حــد   ود    100 واحــد    توليد    د   ارو مشــغول 
 فعاليت هســتند    كه 95 د   رصد    آنها د   اروهاي شــيميايي 
توليد    مي كنند   . علت كم بود   ن شــركت هاي توليد   كنند   
ه د   اروهاي بيولوژيك د   ر كشــور اين اســت كه فعاليت د   ر 
صنعت د   اروهــاي بيولوژيك مســتلزم د   اشــتن فناوری و 
د   انش بالاســت و خوشــبختانه ما د   ر هلد   ينگ سيناژن، 
تمــام ايــن فنــاوري و د   انــش را د   ر اختيــار د   اريــم. ما 
د   ر اين مجموعه، با د   ر د   ســت د   اشــتن فنــاوري توليد، 
برخــلاف توليد   كننــد   گان د   اروهاي شــيميايي نيازي به 
 وارد    كــرد   ن مــاد   ه اوليــه نــد   اريــم و به نوعــي خود 

  اتكا هستيم. 

لزوم حمايت از صنعت د   اروي بيولوژيك داخلي
به طور بســيار خلاصه و قابل فهم براي عمــوم، فرآيند    توليد    
د   اروهاي بيولوژيك به اين ترتيب اســت كه ما پروتئين هاي 
خاصي را متناسب با نياز د   ارويي د   ر سلول پرورش د   اد   ه و 
د   ر مرحله بعد    آن پروتئين ها را از سلول جد   اسازي و خالص 
مي كنيم و به صورت د   ارو د   ر د   رمان بيماري ها به كار مي بريم. 
د   اروهايي كــه ما توليد    مي كنيــم د   ر بيماری هاي خاص و 
اصطلاحا صعب العلاج مثل انواع سرطان يا بيماري هاي كليوي يا  
ام اس كاربرد    د   ارد    و د ر تمام د   نيا يك يا حد   اكثر د   و مشابه 
خارجي براي آنها هست. د   اروهاي مشابه خارجي با قيمت هاي 
بسيار بالاتر به بازار عرضه مي شوند    و د   ر نتيجه توليد    د   اخلي 

اين محصولات نه تنها از نظر قطع وابســتگي به خارج براي ما 
حائز اهميت است بلكه با توجه به قيمت بسيار مناسب د   اروي 
بيولوژيك توليد    د   اخل، از اين نظر هم كمك قابل توجهي به 
وضعيت اقتصاد   ي افراد    مبتلا و خانواد   ه هاي آنها مي شود    و 
آنها را از پرد   اخت هزينه هاي سنگين معاف مي كند   . اين فعال 
صنعت د   اروهاي بيولوژيك با بيان اينكه بيماري فقير و غني 
نمي شناسد    و د   ر صورتي كه د   ارو متناسب با توان مالي بيمار 
توليد    نشود    زند   گي بيماران به خطر مي افتد   ، خاطرنشان 
كرد   : اقلام د   ارويي بيولوژيك د اخلي با همان كيفيت د   اروي 
مشــابه خارجي قيمتي به مراتب نازل تر د   ارند    و گاه قيمت 
آنها 40 د   رصد    قيمت د   اروي خارجي است. اين د   ستاورد    
مهم كه توســط متخصصان د   اخلي و فرزند   ان اين مرز و بوم 
به د   ســت آمد   ه بايد    با قوانين حمايتي و اجراي د   رست و د   
قيق اين قوانين ارج گذاشته شود   . متاسفانه د   ر برخي موارد    

طي سال هاي گذشته از قبيل وارد   ات د   اروهاي مشابه بد   ون 
د   ر نظر گرفتن توليد    د   اخلي و بد   ون رعايت كرد   ن استاند   
ارد   ها و تســت هاي كيفي لازم اين حمايت زير سوال رفت اما 
 د   ر د   ولت جد يد    شــاهد    تحولات مثبت و حمايت از توليد   

 د   اخل هستيم. 

بازار روسيه را از د   اروي مشابه آمريكايي گرفتيم
خانم حامد   ي فــر با بيان اينكه هلد   ينگ ســيناژن علاوه بر 
تامين نيازهاي د   ارويي كشــور بازارهاي صــاد   راتي را نيز 
هد   ف گذاري كرد   ه اســت، مي افزايد   : واقعيت اين است كه 
د   اروهاي بيولوژيك توليد   ي ما توســط تمام متخصصان د 
اخلي مورد    تاييد    قرار گرفته انــد    و  د ر بازارهاي صاد رات 
نيز مراحل آزمايش و تست هاي مربوطه را با موفقيت پشت سر 

گذاشته اند  .

د ر حال حاضر ما د   ر بازار روســيه حضور بسيار موفقي د   اريم 
و د   اروهاي مشــابه آمريكايي را كه از برند   هاي جهاني هم به 
شــمار مي آيند    زير ســايه د   اروهاي ما قرار گرفته اند    و بازار 
روســيه را كاملا به ما واگذار كــرد   ه اند   . با كشــور تركيه هم 
 تعامل تجاري خوبي برقرار كرد   ه ايم و قرارد   اد   ي براي توليد    
د   اروهاي بيولوژيك تحت ليســانس ما د   ر اين كشور به امضا 
رسيد   ه است. اين افتخار بزرگي براي ايران است كه ما د   ر سطح 
بازارهاي صاد   راتي به عنوان صاحب اين فناوري و اعطا كنند   ه 
ليسانس توليد    د   اروهاي بيولوژيك شناخته مي شويم. به اين 
ترتيب افق صاد   راتي مطلوبي د   ر برابــر د   اروهاي بيولوژيك 
ما وجــود    د ارد    كه عــلاوه بر ايجــاد    ارزش افــزود   ه و ارز 
آوري براي كشــور مي تواند    جايگاه ايران را به عنوان كشوري 
 صاحب فنــاوري د   ر صنعت د   اروهاي بيولوژيك د   ر ســطح 

جهان مطرح كند   . 

با وجود    تحريم هم د   اروهاي بيولوژيك را بدون 
مشكل توليد    كرد يم

وي با اشاره به شــرايط تحريم و مشكلاتي كه اين شرايط براي 
صنعت د   اروي كشــور ما ايجاد    كرد   ، اظهار كرد   : صنعت د   
اروهاي شيميايي به د   ليل اينكه بخش زياد   ي از مواد    اوليه 
خود    را وارد    مي كند    د   ر اوايل تحريم د   چار مشــكلات جد   
ي شــد   ند    البته بعد كانال هايي ايجاد    شد    و محد   ود   يت 
تحريم ها براي صنايع د   ارويي كمتر شد    اما د   ر همان مقطعي 
كه تحريم جلوي انتقال پول و مواد    اوليه د   ارو را گرفت كمبود    
برخي اقلام د   ارويي د   ر كشور محسوس بود   . نكته جالب توجه 
اينكه د   ر شرايط تحريم صنعت د   اروي بيولوژيك دچار مشكل 
نشــد    و بيماراني كه نيازمند    د   اروهاي ما بودند    كمبود  ي 
احساس نكرد   ند    و آن هم به د ليل بومي بود   ن فناوري و قطع 

وابستگي ما به خارج د   ر اين د   اروها بود   . 

»كسبوكار«ازوضعيتتوليدوبازارداروهايمخصوصبيمارانخاصگزارشميدهد

شكسته شدن قيمت داروهاي بيولوژيک با توليد داخلي
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اصناف

براي اطمينان از سلامت آجيل، بايد مدتي 
آن را در دست نگه داشــت و در صورتي 
كه دست رنگي شد، نبايد آن را خريداري 
كرد زيرا نشان دهنده استفاده از رنگ هاي 

غيرمجاز است. 
رئيــس اتحاديه خشــكبارو آجيل فروشــان تهــران  در گفتگو با 
»كســب وكار«، ضمن بيان اين مطلب اظهار داشت: آجيل هايي كه 
كرم زده باشد و نم يا رطوبت داشته باشد، براي خريد مناسب نيست و 
به طور معمول تخمه هايي كه به دست رنگ پس بدهند يا پسته هايي 
كه بيش از حد قرمز باشند، از مصاديق آجيل هاي رنگي، نامرغوب و 
غيربهداشتي هستند.  مصطفي احمدي افزود: باوجود اينكه مصرف 
آجيل هاي بسته بندي شــده و داراي تمامي علائم تضمين كننده 
سلامت كالا، مانند پروانه ساخت، تاريخ توليد و انقضا، هنوز در فرهنگ 
خريد شهروندان جا نيفتاده است اما بايد دانست خريد اين نوع آجيل، 
تمامي ملاك هاي يك خريد مناسب را داراســت.  وي با بيان اينكه 
هموطنان بايد از تهيه انواع آجيل از دست فروش ها يا از اتومبيل هايي 
كه داخل آن به عرضه انواع آجيل مي پردازند، خودداري كنند، تاكيد 
كرد: بايد آجيل ها را از محل هاي مشخص، مراكز آجيل فروشي ثابت 

و داراي مجوز آجيل فروشي يا قنادي هاي داراي مجوز تهيه كنند. 

قيمت آجيل 10 تا 15درصد كاهش يافت
به گفته رئيس اتحاديه خشكبارو آجيل فروشان تهران  دليل افزايش 
قيمت برخي خشكبار مثل بادام هندي، بادام آمريكايي يا مغز گردوي 
شيلي جلوگيري از واردات غيرقانوني خشكبار بوده، ولي به طور كلي 
در 6 ماه گذشته ركود بر بازار حاكم بوده و قيمت بقيه اقلام نسبت به 

سال گذشته كاهش يافته است. 
مصطفي احمدي اظهار كــرد: به طور ميانگين مي توان گفت قيمت 
آجيل در مقايسه با سال گذشته حدود 10 تا 15 درصد كاهش يافته 

است. 
وي ادامه داد: البته پســته از اين قاعده مستثناست چون با توجه به 
صادراتي بودن آن و اينكه قيمت آن را دلار مشــخص مي كند، تنها 
كالايي است كه در حال حاضر قيمتش با گذشته تفاوت چنداني نكرده 

و فقط حدود 5 تا 6 درصد گران تر شده است. 

پيش بيني توليد 190 هزار تن پسته در سال جاري
احمدي گفت: سال گذشته حدود 180 هزار تن پسته در ايران توليد 

شد كه 110 هزار تن آن صادر شد و پيش بيني ها حاكي از توليد 190 
هزار تني آن در سال جاري است. 

رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان همچنين درباره توليد ميوه 
خشــك توضيح داد: ميوه خشك توليد داخلي اســت و وارداتي در 
اين زمينه نداريم. با توجه به اينكه حدود 3 ســالي است فعاليت در 
اين زمينه آغاز شده ولي اســتقبال خوبي از اين موضوع نشده است 
و صادرات چنداني نيز نداريم.  وي در عين حال بيان كرد: متاسفانه 
در چند سال گذشته هزينه توليد ما بالا بوده كه اميدواريم در دولت 
جديد اين موضوع اصلاح شود. بايد هزينه توليد مان را كاهش دهيم 
چون هر چقدر قيمت كالاها مناسب تر باشد، فروش بيشتري خواهيم 
داشت. او درباره امكان توليد بادام هندي در ايران نيز گفت: بادام هندي 
آب وهواي خاص خود را مي طلبد و كشور ما امكانات توليد در اين زمينه 
را ندارد.  به گفته وي بادام هندي در اصل آفريقايي است ولي هندي ها 
آن را به صورت خام از آفريقا خريداري كرده و طي فرآوري كه روي 
آن انجام مي دهند، بادام را از پوست آن خارج كرده و پس از آن صادر 

مي كنند كه سريلانكا نيز در كنار هند در اين زمينه فعال است. 

توليد كشمش در كشور بيش از مصرف است
رئيس اتحاديه خشــكبار عنــوان كرد: در بعضي مــوارد مصرف 
كشمش يك چهارم ساير خشكبار پرمصرف مانند مغز بادام است. 
مصطفي احمدي درباره وضعيت بازار كشمش اظهار كرد: وضعيت 
جوي در امســال به گونه اي بوده كه محصول كشمش امسال بد 
نيســت و با توجه به ميزان مصرفي كه اكنون در كشــور داريم، 
اكنون توليد كشمش در كشــور بيش از مصرف است. او افزود: ما 
صادركننده كشمش هستيم و اكنون انواع كشمش سبز، طلايي 
و... شهرهاي استان آذربايجان و تاكستان به كشورهاي اروپايي و 
آسياي جنوب شرقي صادر مي شود. او درباره مصرف كشمش در 
كشور بيان كرد: به طور كلي از كشمش استقبال كمتري نسبت به 
ساير انواع خشكبار مي شود. در بعضي موارد مصرف كشمش يك 

چهارم ساير خشكبار پرمصرف مانند مغز بادام است.
 احمدي با بيان اينكه اين روزها، وضعيت بازار كشمش نسبت به ساير 
خشكبار در وضعيت تعادلي به سر مي برد، بيان كرد: به طور كلي قيمت 
كشمش متعادل است ولي به هرحال وضعيت خشكبار در سال هاي 
مختلف متغير است و مثل محصولات كشاورزي از شرايط آب وهوايي 
ناشي مي شود. بايد در نظر داشت كه با توجه به اينكه هزينه هاي توليد 
باوجود همه تلاش هايي كه براي كاهش آن شده، همچنان بالاست، 

اگر قيمت محصولاتي مانند كشمش پايين بيايد، يعني وضعيت عرضه 
و تقاضا به گونه اي باشد كه خشكبار با قيمت پايين به فروش برسد، 
طبيعتا كشاورز ضررمي كند. او خاطرنشان كرد: بنابراين براي در تعادل 
نگه داشتن قيمت انواع خشكبار بيش از هر چيزي ضروري است كه 

تدابيري اتخاذ شود كه هزينه هاي توليد محصولات كاهش يابد. 
كمبود نظارت بر عرضه خشكبار

مصطفي احمدي، رئيس اتحاديه خشــكبار و آجيل فروشان  تهران 
همچنين مي گويد: آجيل و خشــكبار داراي قيمت مصوب دولتي 
نيستند و برحسب عرضه و تقاضا داراي قيمت هاي شناور هستند كه ما 
براساس فاكتور كيفيت محصولات را در آجيل فروشي ها قيمت گذاري 

مي كنيم. 
وي معتقد است، طبق قانون آجيل فروشــان مي توانند روي فاكتور 
خريد محصولات فرآوري شــده 10 درصد سود لحاظ كنند، ضمن 

آنكه امكان دريافت ســود 10 درصدي روي فاكتور محصولات خام 
براي آنان نيز وجود دارد. بنابراين عدم قيمت گذاري دولت، نبود قيمت 
مصوب و كمبود نظارت بر عرضه خشكبار باعث هرج و مرج در بازار اين 
محصولات شده به طوري كه واحدهاي عرضه كننده آن به دلخواه و به 
نام كيفيت هاي متفاوت روي اين محصولات قيمت گذاري مي كنند. 
با توجه به اينكه بارها مطرح شده اســت با گران فروشان بازار آجيل 
برخورد خواهد شد، ديده مي شود كه برخي از آجيل فروشان فقط روي 
سبدهايي برچسب قيمت مي زنند كه قيمت هايي در حدود استاندارد 
دارند و در مواردي كــه اقلامي را كه گران تر از قيمت تعيين شــده 
می فروشند، روي سبد محل نگهداري آن قلم جنس قيمت نمي زنند. 
مثلا پسته اي كه قيمت آن، در حدود 35 تا 55  هزار تومان تعيين شده 
است، در مبالغ 80 و گاه 90 هزار تومان مي فروشند،درحالي كه روي 
سبد مثلا 55 هزار توماني قيمت خورده اســت، روي سبد 80 يا 90 

هزار توماني قيمتي زده نشده كه اين موضوع راه برخورد با متخلفان را 
دشوارتر مي كند. وي همچنين در ادامه گفت: يكي از مشكلات مهم 
ما واحدهاي بدون مجوز و واحدهايي هستند كه تداخل صنفي ايجاد 
كرده و به ويژه در اعياد و مناسبت هاي سال كه خريدوفروش آجيل رونق 
مي گيرد، فعال تر مي شوند.  رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان 
تهران ادامه داد: برخي واحدها كه شغل شان آجيل فروشي نيست، در 
اين زمان ها شغل آجيل فروشي را در كنار شغل اصلي خود قرار داده و 
اقدام به فروش آجيل مي كنند ولي اين واحدها از آجيل هايي بي كيفيت 
استفاده مي كنند.  وي در عين حال هشدار داد كه حتما از واحدهاي 
مجازي خريداري كنند كه داراي پروانه هســتند و به صورت قانوني 
فعاليت مي كنند. احمدي گفت: بازرسان اتاق اصناف، سازمان حمايت، 
سازمان صنعت و معدن و اتحاديه بر فعاليت واحدها نظارت و با هرگونه 

تخلف برخورد مي كنند. 

رئيسسابقاتحاديهخشكباروآجيلفروشانتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«

آجيل هاي رنگ شده نخريد

اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران براي حمايت 
از توليد ملي اقدام به اجراي طرح بازداران كرده است. 

رئيس اتاق اصناف ايران با اشاره به نزديكي ماه مهر و شروع 
به كار مراكز آموزشي گفت: با توجه به وضعيت بازار، درباره 
كالاهاي مصرفي ماه مهر كه بيشتر شامل لوازم التحرير و 
پوشاك مي شود سعي بر اين بوده كه با كنترل بازار و برقراري فروش فوق العاده در 
بنگاه هاي صنفي شرايط قابل قبولي را براي خريداران فراهم كنيم.  فاضلي با اشاره 
به برگزاري نمايشگاه در مصلاي تهران اظهار كرد: ما امسال با توجه به وضعيت بازار 
فقط يك نمايشگاه در سطح شهر تهران و در مصلي برگزار كرديم كه محصولات ارائه 
شده  از نظر قيمت با ساير بنگاه هاي صنفي فرق زيادي ندارند و نهايتا ممكن است  5 

تا ۷ درصد تفاوت قيمتي داشته باشند. 

مجوز فروش فوق العاده فصلي داريم 
رئيس اتاق اصناف گفت: مخصوصا در لوازم التحرير چون بيشــتر كالاهاي ما 
وارداتي است، بر همين اســاس تفاوت قيمتي زيادي به وجود نيامده است. با 
توجه به اينكه قانونگــذار اين اجازه را به ما داده كه فــروش فوق العاده فصلي 
داشته باشيم بر همين اساس ما امسال ســعي كرديم در تهران و ساير شهر ها 
به طور همزمان اقدام به برقراري فروش فوق العاده كنيم.وي افزود: ســال هاي 
قبل نمايشگاه هاي ما با تخفيف ۲0 درصدي فعاليت مي كردند كه امسال همين 
تخفيف ها در سطح بنگاه هاي صنفي و در تمام شهرهاي كشور انجام مي شود. 

فاضلي با اشاره به طرح بازداران گفت: اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران 
طرحي موسوم به بازداران را اجرا كرده اند كه هدف از اين طرح عرضه توليدات 

داخلي و فروش ويژه آن است. 
وي تاكيد كرد: اين نمايشگاه ها در 3 منطقه تهران برگزار شده است و بيش از 
90 درصد از كالاهاي ارائه شده در آن ساخت داخل است و اميدواريم با برگزاري 
اين نمايشگاه ها كه با هدف حمايت از توليد داخلي و پيرو فرمايشات مقام معظم 

رهبري مبني بر اقتصاد مقاومتي است، از صنايع كشور حمايت كنيم. 
در هميــن رابطه و با توجــه به فرا رســيدن فصل مدارس نمايشــگاه توزيع 
لوازم التحرير بوي ماه مهر از ۲۲ تا ۲8 شــهريورماه در مصلاي تهران ســالن 

شبستان داير است. 

  توليد داخلي كيفيت مناسب تري دارد 
در همين زمينه محمد صدقي نهاد شــيرازي، نايب رئيس اتحاديه نوشت افزار 
تهران در حاشيه افتتاح نمايشگاه بوي ماه مهر در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 

در حال حاضر بيش از ۷0 درصد نوشت افزار از طريق واردات تامين مي شود. 
در شهريورماه بازار فروش لوازم التحرير، كيف، كفش و نوشت افزار رونق يافته و 

اين بازار باوجود نزديك شدن به فصل خزان داغ مي شود. 
به گفتــه شــيرازي، نوشــت افزار و لوازم التحرير از جمله كالاهايي هســتند 
كه در سال هاي گذشــته به لطف واردات رنگ و لعاب بيشــتري پيدا كرده و 

شخصيت هاي كارتوني غربي همدم دانش آموزان ايراني شده اند. 
اگرچه ايران هنوز در توليــد لوازم التحرير، باوجود بازار خوبي كه در كشــور 
وجود دارد، نتوانسته خودكفا شود اما به گفته نايب رئيس اتحاديه فروشندگان 
لوازم التحرير واردات اين اقلام به كشــور كاهش يافته و نزديك به ۷0 درصد 

نوشت افزار به كشور وارد مي شود. 
وي افزود: اكثــر كالاهاي وارداتي از چين و مالزي به كشــور وارد شــده و در 

سال هاي گذشته اين رقم نزديك به 90 درصد بود كه خوشبختانه با حمايت 
توليدكنندگان اين رقم به  ۷0 درصد رسيده است. 

شــيرازي تصريــح كــرد: در حــال حاضــر توليــدات داخلي در مقايســه 
بــا كالاهــاي وارداتــي از كيفيــت مناســبي برخــوردار هســتند و حتي 
صــادرات نيــز بــه كشــورهايي ماننــد عــراق انجــام مي شــود و تمام 
 ســعي توليدكنندگان بــر اين بــوده تــا از طراح هــاي ايراني- اســلامي

  استفاده كنند. 
وي با تاكيد بر اينكه ايران توان توليد لوازم التحرير را دارد، گفت: در سال هاي 
گذشــته به دليل تحريم مواد اوليه مورد نياز توليد به دســت توليدكنندگان 
نرسيد و موجب شد تا بازار كشور مملو از كالاهاي چيني و هندي شود درحالي 
كه  با برداشته شدن تحريم ها و رسيدن مواد اوليه به دست توليدكنندگان از 
واردات بي نياز مي شويم. به گفته شيرازي كيفيت توليدات داخلي در مقايسه با 

كالاهاي مشابه خارجي بسيار خوب و مناسب است و حتي توليدات داخلي به 
ساير كشورها مانند عراق و افغانستان صادر مي شود. 

 رئيس اتحاديه سراجان تهران نيز در آيين بازگشايي اين نمايشگاه در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: نمايشگاه بوي ماه مهر با مجوز اتاق اصناف ايران همراه با 

30 درصد تخفيف در كالاها آغاز به كار كرد. 
محسن خردمند با اشاره به برگزاري نمايشگاه بوي ماه   مهر گفت: تمامي كيف 
و كفش عرضه شده در اين نمايشگاه توليد داخل و مورد تاي يد اتحاديه هستند 

و اجناس خارجي براي فروش در اين نمايشگاه قيمت گذاري نشد. 
به گفته خردمند، كيف و كفش هاي عرضه شده در اين نمايشگاه تماما ايراني 
است و كارشناسان اتحاديه آنها را برآورد قيمت و كيفيتشان را تاييد كرده اند. 

وي افزود: اگر كالايي كيفيت پايين داشته باشد در اين نمايشگاه قيمت گذاري 
نمي شود. محصولات ارائه شده در اين نمايشگاه با تخفيف 10 تا 30 درصدي 

به مشتري عرضه شده و از كيفيت مناسبي برخوردار هستند. وي همچنين به 
مردم توصيه كرد از مكان هايي خريد كنند كه مجوز رسمي خود را از اتحاديه 
 مربوط يا اتاق تهران داشته باشند و از نظر كيفيت و قيمت 100 درصد تضمين 
شده باشند. رئيس اتحاديه سراجان با اشاره به لزوم فرهنگ سازي استفاده از 
طرح هاي ايراني روي لوازم مورد استفاده دانش آموزان گفت: هنوز هم رغبت 
دانش آموزان به طرح هاي شخصيت هاي كارتوني بيشتر است ولي سعي ما بر 
اين بوده كه از طرح هاي شخصيت هاي كارتوني مانند شكرستان استفاده كنيم. 
وي تاكيــد كــرد: در اين خصــوص مذاكراتي بــا وزارت صنعــت، معدن  و 
تجارت انجــام داديم تــا به وســيله تبليغات بيشــتر مصرف كننــدگان به  
مصرف كالاي ايراني علاقه مند شــوند. بــه گفته خردمنــد ميانگين قيمت 
 كيف مدرســه عرضه شــده در ايــن نمايشــگاه از ۲5 تــا 80 هــزار تومان

 است. 

نايبرئيسسابقاتحاديهنوشتافزارتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«:

70 درصد نوشت افزار وارداتي است 
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

معرفي 10 زن قدرتمند آي تي 
قدرتمندترين و برترين زنان حوزه  آي تي و فناوري  ميلادي معرفي شدند. 

* سوزان وجيسكي
مديرعامل كمپاني يوتيوب كه يكي از بزرگ ترين كمپاني  هاي جهان 
محسوب مي شود در سال ۱۹۹۹ به گوگل پيوست. در پس تمام 
تبليغات شــركت گوگل از جمله Analytics، Adsense و... 
مي توان ردپايي از وجيســكي يافت. وي همان شخصي است كه 
گاراژش را به سرگي برين و لري پيج اجاره داد تا بتوانند فعاليت هاي 
خود را انجام دهند. وي درحالي به عنوان سومين زن برتر حوزه  آي تي در سال ۲۰۱۴ 
ميلادي معرفي شد كه عنوان دوازدهمين زن ثروتمند دنيا را نيز از آن خود كرده بود. 

* شريل سندبرگ
خالق »لين-اين« )Lean-In(، مدير اجرايي فيسبوك و يكي از 
ثروتمندترين زنان سيليكن ولي است. سندبرگ، فارغ التحصيل 
دانشــگاه هاروارد بوده و نخستين زني اســت كه به هيات مديره 
فيسبوك پيوست. بسياري از موفقيت هاي فيسبوك را مي توان به 
درك روشن او از اقتصاد نسبت داد. اين سندبرگ بود كه به فيسبوك 
كمك كرد همگاني شود و جريان نقدينگي ديجيتال اين كمپاني را نيز بسيار توسعه داد. 
سندبرگ از سال ۲۰۰۸ ميلادي به عنوان مدير بخش عمليات وارد شركت فيسبوك 

شد. وي در سال ۲۰۱۴ ميلادي نيز به عنوان برترين زن حوزه آي تي نام گرفته بود. 

* ماريسا ماير
ماير ۴۰ ساله حدودا 3 سال است كه به عنوان مديرعامل ياهو 
منصوب شده است. وي درحالي به عنوان يكي از 5 زن برتر 
سال ۲۰۱۴ ميلادي معرفي شده بود كه در رتبه بندي مجله 
فوربز نيز هجدهمين زن مشهور و ثروتمند دنيا لقب گرفته 
بود. وي يكي از جوان ترين مديران تكنولوژي است. ماريسا 
ماير در سال ۲۰۱5 ميلادي نيز به عنوان يكي از برترين هاي اين حوزه معرفي 

شده است. 

* اورسولا برنز
رئيس و مديرعامل شركت زيراكس )Xerox(، نخستين مديرعامل 
زن آمريكايــي - آفريقايي   تباري اســت كه به رياســت يكي از 
شركت  هاي منتخب مجله سالانه فورچون )Fortune( منصوب 
شده كه 5۰۰ شركت بزرگ آمريكا را رده  بندي مي كند. زيراكس از 
شركت  هاي پيشرو جهان در بخش مديريت اسناد است كه در زمينه 
توليد و فروش پرينترهاي رنگي و سياه  و سفيد، سيستم  هاي چندمنظوره، دستگاه هاي 
فتوكپي، توليد دستگاه هاي چاپ ديجيتال و ساير خدمات مربوط به اين حوزه فعاليت 

دارد. 

* شر وانگ
شر وانگ، رئيس هيات مديره و مديرعامل HTC سابقه درخشاني 
در صنعت الكترونيك داشته است. ذكاوت و نگرش استراتژيك او در 
زمينه تكنولوژي و كارآفريني باعث شــد تا وي نقش مهمي را در 
تاســيس تعداد زيادي از شــركت هاي تجاري در زمينه فناوري 

اطلاعات داشته باشد. 

* ويرجينيا رومتي
ويرجينيا كه اغلب با اسم جيني رومتي خطاب مي شود، نخستين 
مديرعامل زني است كه در شــركت IBM منصوب شد. رومتي 
توانست رتبه دوم موفق ترين زن حوزه  آي تي در سال ۲۰۱۴ را به 
خود اختصاص دهد و اين موضوع در حاليست كه وي مقام دهمين 
زن ثروتمند دنيا را نيز از آن خود كرده بود. اختصاص دوباره برترين 
زن حوزه آي تي  نشان از تلاش ها و كوشش هاي ويرجيني براي ارتقای رتبه  آي.بي. ام 

دارد. 

* مگ وايتمن
 HP وايتمن حدودا ۴ سال اســت كه به عنوان مديرعامل شركت
منصوب و معرفي شده است. وي درحالي به عنوان پنجمين زن برتر 
حوزه آي تي در سال ۲۰۱۴ ميلادي معرفي شده بود كه پيش از آن 
نيز عنوان بيستمين زن ثروتمند دنيا را از آن خود كرده بود. وي در 
زماني كه مديريت اچ پي را پذيرفت، سهام اين شركت سير نزولي را 
طي مي كرد اما اين كمپاني با ورود وايتمن توانســت دوران متفاوتي را تجربه كرده و 

شاخص سهام آن نيز روزبه روز افزايش پيدا كرد. 

* سفرا كاتز
سفرا كاتز به مدت ۱۶ سال در كنار موســس و مديرعامل اوراكل 
)Oracle( لاري اليسون )Larry Ellison( به فعاليت پرداخته و 
در سال ۲۰۱۴ ميلادي تبديل به يكي از كمك موسسان اين كمپاني 
شد. او قبل از مديرعامل شدنش در منصب هاي رياست و مدير مالي 

اوراكل نيز فعاليت كرده بود. 

* سندي كارتر
مدير اجرايي و يكي از مهره هاي كليدي كمپاني IBM است كه نقش 

مهمي را در فعاليت هاي اين كمپاني ايفا مي كند. 

* آنجلا آهرنس
بعد از مديرعامل شدن تيم كوك در كمپاني اپل، او نخستين 
زني بود كه به تيم رهبري اين كمپاني پيوست. او در طول 
دوران كاري خود در كمپاني هاي مشــهور و بزرگي مانند 
 Donna( دانا كران اينترنشــنال ،)Burberry( بربري
 Liz Karan Internationa(، ليــز كليبــورن )
Henri Bendel( فعاليــت   Claiborne( و هنــري بنــدل )

داشته است.

معرفی

اصطلاح »دوركاري« بيش از ۴۰ ســال قدمــت دارد اما 
فراگير شدن آن در ميان تعداد زيادي از افرادي كه از منزل 
به صورت تمام وقت كار مي كنند تا همين اواخر ميسر نشده 
بود. امروزه با تغيير ديدگاه ها نسبت به دوركاري و همچنين 
پيشرفت فناوري هاي مختلف، به نظر مي رسد خيلي ها 
سعي دارند خود را با چنين موقعيتي تطبيق دهند. جفري 
جيمز درحال حاضر بيش از ۱۰ سال است كه فقط از اتاق كار 
خود واقع در منزلش كار كرده است. او براي كساني كه قصد 
دارند اين شيوه را براي كار كردن انتخاب كنند، ۱۰توصيه 

دارد كه مي توانيد آنها را در ادامه مطلب از نظر بگذرانيد. 

۱- سعي كنيد از سكوت لذت ببريد
كار كردن در يك دفتر كار در كنار همكاران احســاس 
همبستگي خاصي به شما مي دهد كه هنگام كار كردن در 
منزل از آن بي بهره خواهيد بود. دوركاري يا كار از منزل 
يعني بايد ساعت هاي متمادي از روز خود را تنها مشغول 
كار باشيد. از اين رو شــايد بهتر باشد سعي كنيد از اين 

سكوت و آرامش حداكثر لذت را ببريد. 

۲- ساعات كاري خود را كاهش دهيد
كارمندان دفاتر معمــولا براي رفت وآمــد، گپ وگفت با 
همكاران، جلســات بي نتيجه و دركل »مشــغول به نظر 
رسيدن« وقت زيادي صرف مي كنند. شما با كار در منزل، از 
اين وقت هاي تلف شده نخواهيد داشت. بنابراين مي توانيد در 
نصف زمان صرف شده در محل كار، دو برابر كار انجام دهيد و 

به اين ترتيب از تعداد ساعات كاري خود بكاهيد. 

۳- بيرون از منزل كار نكنيد
افرادي كه تصميم مي گيرند خارج از محل كار مشغول 
باشــند، گاهي از مكان ديگري مثل كافه يا هر جايي با 
واي فاي مجاني ســر درمي آورند. علت آن مي تواند اين 
باشد كه دلشان براي هياهوي محيط كار تنگ مي شود اما 
بهترين كار اين است كه ياد بگيريد تنهايي و سكوت كار در 

منزل را دوست داشته باشيد و از آن لذت ببريد. 

۴- از آشپزخانه دور بمانيد  
باوجود وسوسه اي كه براي رفتن به آشپزخانه و خوردن 
ميان وعده هاي مختلف به سراغ تان مي آيد، بهتر است در 
اتاق خود باقي بمانيد. براي اجتناب از اضافه وزن هم كه 

شده بر اين ميل خود چيره شويد و در عوض وعده هاي 
غذايي معمول خود را از دست ندهيد. 

۵- حساب زنگ تفريح هاي خود را داشته 
باشيد

از آنجايي كه در منزل كسي بالاي سر شما حضور ندارد 
تا زيرچشــمي حركات تان را زيرنظر بگيرد و كارتان را 
چك كند، شايد دلتان بخواهد چند ساعتي را در روز به 
بازي هاي رايانه اي، گردش روي اينترنت، تماشاي فيلم 
يا كارهايي از اين دســت اختصاص دهيد. فقط توصيه 
مي شود براي اينكه زمان كلي تفريح از دست تان درنرود، 

تايمري به اين كار اختصاص دهيد. 

۶- از كار كردن در اتاق خواب اجتناب كنيد
اگر دفتر كار خود را در اتاق خواب تان ايجاد كنيد، درنهايت به 

بي خوابي دچار خواهيد شد. در عوض محل خواب شبانه خود 
را كاملا از محل كار كردن تان دور نگه داريد. از پاسخ دادن به 

ايميل ها و پيام هاي كاري در رختخواب نيز بپرهيزيد. 

۷- تماس هاي تلفني تان را محدود كنيد
احتمال زيادي وجود دارد كه در ابتداي اين راه، براي دررفتن از زير 
كار سعي كنيد از طريق تلفن با خانواده و دوستان خود پرحرفي 
كنيد.  اما بعد از مدتي درخواهيد يافت كه برقراري تماس هاي 
تلفني با مدت زمان محدود و در ساعات معين به مراتب نتيجه 
بهتري خواهد داشــت. به اين ترتيب بهــره وري خود را حفظ 

خواهيد كرد و وقت ديگران را نيز كمتر خواهيد گرفت. 

۸- اتاق كارتان را مرتب نگه داريد
از آنجا كه حفظ ظاهر در محل كار خانگي چندان اهميتي 
ندارد، اتاق كار شما ممكن است به راحتي تبديل به يك 

زباله دان بزرگ و نامرتب شود. اين آشفتگي درنهايت جلوي 
كار كردن شما را خواهد گرفت. بنابراين پيش از آنكه كار به 

جاهاي باريك بكشد، همه چيز را مرتب نگه داريد. 

۹- اسباب راحتي خود را فراهم كنيد
استفاده از ميز و صندلي مناسب و راحت، تنظيم نور نمايشگر و 
برخورداري از چند فضاي كاري مختلف بنا به اقتضاي شخص 

شما مي تواند كار كردن را براي تان بسيار آرامش بخش كند. 

۱۰- به اين شرايط عادت نكنيد
شرايط كاري و موقعيت شغلي فعلي شما ممكن است براي 
اين نوع كار كردن مناسب باشد اما هيچ كس نمي تواند باقي 
ماندن شــرايط به همين منوال را تضمين كند. بنابراين 
هميشه به ياد داشته باشيد ممكن اســت روزي دوباره 

حضور شما در محل كار به يك الزام تبديل شود. 

۱۰ توصيه بسيار مفيد براي»  دوركاري«

هفت ماهه ها عجول ترند 
خبر

كشف نيازهاي مشتري، 
نخستين گام در فروش

شرايط خوب پيش مي رود. مي دانيم در كجا قرار 
داريم و اينكه سرمربي از ما مي خواهد چطور بازي 
كنيم. ما در مسير خوبي قرار داريم و از اين مساله 
راضي هســتيم. مديران معمولا برنامه ريزي براي 
كسب و كار را از دفتر خودشان  آغاز مي كنند. اين كار 
في نفسه چندان هم بد نيست و اتفاقا مي تواند گام 
موثري براي توسعه شايستگي هاي كسب و كار براي 
رقابت پذيري در بازار و در برابر رقبا باشد اما مشكل از 
جايي شروع مي شود كه اين برنامه ها در همان اتاق 

مديريت باقي مي مانند و از آن جا بيرون نمي روند.
جو هارت در صحبت هايش درباره سرمربي تيم، به 
نكات بسيار مهمي اشاره كرده است. چه يك مدير 
قديمي هستيد و چه تازه به عنوان مدير كارتان را 
شروع كرده ايد، آيا كاركنان تان جواب سوال هايي 
كه جو هارت به آنها اشاره كرده را مي دانند؟ ماجرا 
وقتي جالب مي شود كه به اين فكر كنيم اين سوالات 
در هر جايي كه تعاملي ميان ما و ديگران مطرح باشد 
)حتي در زندگي عادي و روزمره در كنار خانواده و 
دوستانمان( معنا دارند. به اين سه سوال توجه كنيد: 
۱- ما كه هستيم؟ ماموريت كسب و كار ما چيست؟ 
قرار است چه ارزشي ايجاد كنيم و به چه مشتري اي 
بفروشيم؟ ماموريت كسب و كار قرار است توسط 

كاركنان شما اجرا شود.
۲- كجا قرار داريم و به كجا مي خواهيم برســيم؟ 
هر مديري براي كسب و كار خودش چشم انداز و 
هدف هايي را ترسيم مي كند اما آيا كاركنان تان از 
وضعيت فعلي كسب و كار و البته از مقصد نهايي 

خبر دارند؟
3- چطور مي خواهيم به  جايــي كه مي خواهيم 
برسيم؟ امروزه مشخص شده براي موفقيت، اجراي 
درست برنامه ها اهميتي كمتر از برنامه ريزي درست 
ندارد. بهترين استراتژي دنيا هم در نهايت بايد براي 
اجرا شدن به دست كاركنان مان سپرده شود. اما آيا 

آنها مي دانند چه كار مي كنند و چرا؟
۴- از همه مهم تر: آيا واقعا مي دانيد و مي خواهيد 
كه به آنجا برسيد؟ رويابيني يك چيز است و تلاش 
براي رسيدن به رويا چيز ديگر. تلاش كردن نياز به 
انگيزه دروني دارد. آيا به انگيزش كاركنان تان فكر 

مي كنيد؟ 

درس هاي فوتبال مهارت

همه دنبال اين هستيم كه بهترين بهره را از زمان 
ببريم و دنبال تكنيك ها و روش هايي مي گرديم 
كه زمــان و كارهــا را به خوبــي مديريت كنيم. 
حداقل كاري هم كــه مي توانيم انجام دهيم اين 
اســت كارهايي كه بايد انجام شوند را بنويسيم، 

اولويت بندي كنيم و انجام دهيم. 
در بهترين حالت در پايــان روز حجم زيادي كار 
انجام داده ايــم و در حالي كه حتي توان ســرپا 
ايســتادن نداريم به خانه برمي گرديم. با توجه 
بــه اينكه نــوع كار در حال حاضــر تغيير كرده 
و نيازهــا در زمينه هاي مختلــف افزايش پيدا 
كرده و رو به افزايش هم است، رشد حجم كاري 
اتفاق عجيبي نيســت اما هرچقدر بيشتر درگير 

كار مي شويم، بيشتر خســته مي شويم و بيشتر 
خودمــان و خانواده مان را فرامــوش مي كنيم 
و بيشــتر نگران زمان مي شــويم. چراكه زمان 
منبع محدودي اســت و هرچقدر بيشتر خسته 
مي شويم و انرژي صرف مي كنيم، كارايي كمتري 
خواهيم داشــت اما كمــاكان اصــرار مي كنيم 
 كه كار را ادامــه دهيم و حــس مي كنيم زمان 

كمي داريم. 
رويكرد ديگر براي انجام كارها مي تواند اين باشد 
كه انرژي خودمان را مديريت كنيم. با داشــتن 
انرژي در طول روز مي توانيم بهره بيشتري حتي 
از زمان ببريم و در زمان خستگي مي توانيم دوباره 

انرژي خودمان را برگردانيم. 

انرژي هر كس از ۴ منبع جسم، ذهن، احساسات 
و روح )روان( تاميــن مي شــود. بــا تمرين ها و 
كارهاي مشخصي مي توان سطح انرژي را بالا برد 

و آن را بازيابي كرد.
 كارهاي به ظاهر ســاده اما در باطن مشــكلي 
مثل زود خوابيدن، تغذيه ســالم، ورزش و انجام 
فعاليت هاي معنوي مي تواند اين ســطح انرژي 
را افزايش دهــد. در اين شــرايط مي توان زمان 
طولاني را كار كرد اما دچار خستگي مفرط نشد. 
يادتــان باشــد توجــه به ســلامت جســمي 
قبــل از اينكــه وظيفــه ســازمان در قبــال 
 كاركنانــش باشــد، وظيفه خود شــما در قبال 

خودتان است. 

مديريت انرژي به  جاي زمان

 طبق مطالعه اخير محققان، با انجام تست كشمش، 
مشخص شــد كودكاني كه 7 ماهه به دنيا آمدند، 
عجول تر و داراي مهارت هــاي تمركزي پايين تر 

هستند. 
به گزارش مهر، محققان دانشگاه وارويك انگلستان 
تستي را طراحي كرده اند كه مبتني بر مدت صبر 

و انتظار كودك ۲۰ ماهه در برداشــتن كشمش از 
ظرف مقابلش است. 

در اين مطالعه، محققان داده هاي مربوط به بيش 
از 5۰۰ كودك به دنيا آمده بعد از گذشت ۲5 تا ۴۱ 
هفته از بارداري را جمــع آوري و آناليز و در زمان 
۲۰ ماهگي آنها، ميزان خودكنترلي آنها را ارزيابي 

كردند. نتايج مطالعات نوزادان به دنيا آمده قبل از 
پايان دوران بارداري با نوزاداني كه 3۹ تا ۴۱هفته 
بارداري را به طور كامل سپري كرده بودند، مقايسه 
شد. در ســن ۲۰ ماهگي ظرف كشمش در مقابل 
كودك گذاشته شد. بعد از 3 بار آموزش، از كودك 
خواسته شــد تا منتظر بماند و هر وقت كه گفته 

شد )بعد از ۶۰ ثانيه( كشمش را از ظرف برداشته 
و بخورد. 

در طول اين مطالعه مشخص شــد كودكاني كه 
بســيار زودتر از موعد مقرر به دنيــا آمده بودند، 
زودتر از زمان تعيين شده كشــمش را برداشته و 

مي خوردند. 


